
Четвъртък 5 октомври 2023 година/33 брой 192 (9283)

EUR:
1.95583

GBP:
2.25878

USD:
1.86323

CHF:
2.03013

23oC

Левият
вестник

МаксиМални

1 лв.

41

а
к

ц
е

н
т

Променливо

София

няколко ДУМИ
Eврозоната се оказа провал

Стр. 3 и 11 Стр. 2 Стр. 6

Стр. 5Стр. 2

и
н

т
е

р
в

ю

н
а

М
е

с
а

н
е

д
о

с
т

и
г

Еврото носи предимно икономически негативи за страните членки, 
пише в икономически анализ. Страните от еврозоната са твърде разно-
родни в своите икономически модели.

Иван Френкев:
смолян Има нужда 
от работнИ места 
с добавена стойност

Шанс 
за „Кой?”

 така - България за първи път има 
министър-председател, който всеки 
ден е принуден да обяснява, че всъщ-
ност ръководи той, а не е кукла на кун-
ци и куха марионетка на задкулисието. 
Проблемът е, че всяко (поредно) твър-
дение на Денков, че властта е в него, 
ясно разкрива какъв фигурант е той.

От изтеклите записи от срещата с 
миньорите преди два дни съвсем ясно 
се вижда кой ръководи правителство-
то, политиката и парламента - Делян 
Пеевски. именно Пеевски е силната 
фигура, която нарежда, търси ком-
промиси, задава политика и се кара 
на опозицията. Денков е една голяма 
черна дупка. никакъв го няма...

това не са медийни внушения. 
Дори на кадрите след срещата 

много ясно се виждаше как Пеев-
ски надзирава внимателно какво ще 
каже т.нар. “министър-председател”, 
а вчера буквално изръмжа, че ще взе-
ме главата на енергийния министър, 
ако не спази споразумението с про-
тестиращите.

кой управлява тогава?
ПП/ДБ ли? Дайте да не се шегу-

ваме. 
ПП/ДБ са само една куха партия, 

политическа пирамида, която даде ця-
лата власт в ръцете на Пеевски.

Днес, казват, щяло да има про-
тест в защита на правителството. 
когато скачаш в полза на властта не 
е протест. нарича се манифестация. 
и може би ще видим онзи прелестен 
миг в който психодясното ще по-
срещне Пеевски като свой политиче-
ски бог и господар...

Шанс за Денков. Шанс за Пеев-
ски. Майната му на народа.

И

Александър СИмов

ЧетИрИ кметства
в пернИк няма
да ИзбИрат
кметове

Чужда ФИрма
пак ще пИпа
машИнИте за
гласуване

БсП не подкрепи спора-
зумението между властта и 
протестиращите енергетици 
и миньори. 

“За нас това представля-
ва смъртната присъда на 
българската енергетика. Аб-
солютен прах е в очите на 
хората”, заяви вчера лидерът 
на БсП корнелия нинова по 
време на извънредното засе-

дание на нс.
в държавата цари пълен 

хаос, подчинен на само на 
това как да си разпределят 
помежду си парите по Пла-
на на възстановване и ус-
тойчивост, коментира тя. 

“стига с това лицемерие, 
трябва да се знае кой причи-
ни всичко това на България. 
в основата на целия про-

блем са ГеРБ и лидера им. 
Още през 2020 г. пред евро-
пейския съвет Борисов пое 
ангажимента за затваряне 
на въглищните централи”, 
припомни нинова.

спорът не е как да се по-
добри състоянието на енер-
гетиката и как да се помогне 
на хората, а как да си раз-
пределят фирмите, възму-

ти се нинова. “ПП-ДБ бяха 
предложили списък с техни 
фирми. Партньорите им от 
сглобката скочиха: “Ами 
ние къде сме и къде са наши-
те обръчи от фирми”. това е 
проблемът да се карат. в мо-
мента, в който си наместят 
интересите, ще се укротят”, 
посочи нинова.

Социалистите не подкрепиха споразумението 
между властта и протестиращите

Парите 

за саниране 

стигат само 

за 1000 сгради

Стр. 8

парИж
се напълнИ 
с дървенИцИ

Корнелия нинова:

сглобката подписа смъртна
присъда на енергетиката ни

Стр. 2
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БСП не подкрепи 
споразумението между 
премиера, министрите, 
депутатите и представите-
лите на синдикалните ор-
ганизации в енергетиката. 
“За нас това представля-
ва смъртната присъда на 
българската енергетика. 
Абсолютен прах в очите 
на хората”, заяви вчера 
лидерът на БСП корнелия 
Нинова пред журналисти 
по време на извънредното 
заседание на НС.

“Хората стоят на ба-
рикадите, енергийният 
министър чух, че е казал 
как поетите ангажимен-
ти са трудно изпълними. 
Пълен хаос, подчинен на 
само едно - да си разпреде-
лят помежду си парите по 
Плана на възстановване и 
устойчивост”, коментира 
Нинова и призова да се 
разгледа тяхното предло-
жение да се изтеглят те-
риториалните планове и в 
срок от месец да се предо-
говорят.

Разписали сме сроко-
ве, в които да се подпише 
споразумение със социал-
ните партньори, абсолют-
но съгласувано и легитим-
но е с протестиращите, 
синдикатите и социалните 
партньори, поясни Нино-
ва. По думите й енергий-
ният министър трябва да 
носи отговорност за думи-
те, които е казал. Пеканов 
къде отиде, три пъти ни е 
казвал, че служебният ка-
бинет е водил преговори с 
ПвУ за предоговаряне на 

плана в частта енергетика, 
къде е сега той, попита ли-
дерът на БСП.

“Стига с това лице-
мерие, трябва да се знае 
кой причини всичко това 
на България. трябва да 
се знае кой какво прави 
и кой носи отговорност. 
в основата на целия про-
блем е ГеРБ и Борисов. 
Знам, че е модерно сега 
да се хули правител-
ството, ПП-ДБ, те си го 
заслужават, но искам да 
припомня, че още през 
2020 г., на 10 декември, 
пред европейския съ-
вет Борисов е поел ан-
гажимента за затваряне 
на въглищните центра-
ли. И оттогава всичко е 
надолуУ,припомни Ни-
нова.

Има напрежение, но то 
не е затова как да се подо-
бри състоянието на енер-
гетиката и как да се помог-
не на хората, спорът е как 
да си разпределят фирми-
те, отсечете Нинова. “ПП 
и ДБ бяха предложили 
списък с техни фирми, 
партньорите им уж в коа-
лицията скочиха “ами, ние 
къде сме и къде са нашите 
обръчи от фирми”. това е 
проблемът да се карат. в 
момента, в който си на-
местят интересите, ще се 
укротят”, посочи Нинова.  

в началото на заседа-
нието зам.-председателят 
на НС и на БСП кристиан 
вигенин призова от три-
буната да се оттегли реше-
нието за споразумението. 

Според социалистите то е 
противоконституционно и 
предвижда ратифициране 
на някакво неформално 
споразумение, което не е 
в правомощията на пар-
ламента. вигенин призова 
вместо НС да стигне по-
редното дъно, да се гласу-
ва нов текст под формата 
на декларация.

Според Драгомир 
Стойнев и Георги Гьо-
ков от БСП постигнатото 
споразумение не запазва 
работните места на ми-
ньорите, защото на 13 
септември м.г. мС вече 
е приел Пътната карта за 
климатична неутралност, 
в която е записано, че 
мощностите на въглищ-
ните централи ще бъдат 
намалени драстично. 

в края на дебатите 
премиерът Денков об-
вини опозицията в лъжа 
и простащина. Думите 
му бяха посрещнати с 
възгласи:”оставка!”.

в крайна сметка с гла-
совете на сглобката спо-
разумението беше прието. 
Против гласуваха депу-
татите от “БСП за Бъл-
гария”, ИтН и “възраж-
дане”. След заседанието 
заместник-председателят 
на парламентарната група 
на БСП Георги Свилен-
ски обяви, че днес ще има 
извънредно заседание на 
Изпълнителното бюро на 
партията на която ще се 
решава дали социалисти-
те да не поискат вот на не-
доверие към кабинета. 

общинската избирателна комисия (оИк) в Перник заличи 
регистрациите на кандидатите за кметове на кметствата “Изток”, 
“Църква”, “Бела вода” и “калкас”. 

във вторник ЦИк даде указание на оИк за това действие  с 
мотивите, че те не попадат в актуализирания списък на НСИ към 
датата 4 август т.г. и следователно в тях не следва да се провеждат 
местни избори през октомври. в сряда оИк проведе свое заседание 
по случая и реши да изпрати в ЦИк решения на вАС от 24 юни 
2008 г. и на общинския съвет в Перник от 2015 година. И в двете 
решения е защитена тезата относно съществуването на кметствата 
и провеждането на избори в тях. По рано вчера стана ясно, че въ-
преки това ЦИк информира оИк да предприеме действия по неза-
бавно изпълнение на указанията, дерегистрирайки кандидатите.

местните централи на политически партии в Перник обмислят 
да обжалват решенията в ЦИк или на по-горна инстанция.

“Избран е изпълнител за 
софтуера на машините за гла-
суване. това е създателят му 
фирма “Смарт матик”, с които 
ЦИк още след изборите през 
парламентарните избори през 
април провежда многократни 
разговори. около 2 млн. лв. е 
цената, която “Смарт матик” е 
определил за услугата”, обяви 
вчера председателят на ЦИк 
камелия Нейкова.

ЦИк са поставяли въпро-
са за български софтуер за 
устройствата пред всеки един 
министерски съвет. Имало 
е такава идея да се възложи 

на БАН, но досега резултата 
няма. 

Нови маши за гласуване 
няма да се купуват за местни-
те избори. към момента ЦИк 
разполага с общо 12 837 ус-
тройства. тя уточни, че всич-
ко, което пожелаят депутатите 
относно машинното гласуване, 
може да бъде проверено. Спо-
ред Нейкова няма нищо лошо 
да бъде създадена временна 
комисия за установяване на 
всички факти и обстоятелства 
около машинното гласуване.

ЦИк са одобрили протоко-
лите на секционните избира-

телни комисии, така че да не 
се сумират числовите данни 
от хартиеното и машинното 
гласуване. Сумирането ще 
става при предаване на прото-
колите в оИк и ще се извърш-
ва в изчислителния пункт от 
“Информационно обслужва-
не”. Няма да се отварят чували 
и няма да се броят бюлетини, 
увери  Нейкова. Работете по-
бавно, попълвайте черновата, 
после електронния протокол, 
преброете хубаво резултата и 
тогава предавайте официални-
те резултати”, призова тя чле-
новете на оИк и СИк.

БСП:

Отново чужда фирма ще пипа  
софтуера на машините за гласуване 

ОИК:

Четири кметства в Перник 
няма да избират кметове

Споразумението е смъртна 
присъда на енергетиката ни, 
не го подкрепяме
Социалистите свикват извъредно заседание на ръководството 
на партията, решават дали да не внесат вот на недоверие

„Исканията на миньори и енергети-
ци са подменени и стои въпросът дали 
техните водачи са участвали в писането 
на това т.н. споразумение или тексто-
вете са им натрапени от некоалицията 
след 7 часа заседание. Аз бях сред про-
тестиращите на няколко места от бло-
кадите, включително и снощи – хората 
там не разбират какво, в тяхна полза и 
в полза на националната енергийна си-
гурност, правите с това споразумение“, 
посочи Георги Гьоков. 

той прикани управляващите да не 
спекулират с това, че въглищните цен-
трали, особено тези в комплекса на 
марица-изток са неефективни и замър-
сяващи предприятия. „С подкрепата на 
държавата, когато тя е имала благоразу-
мието да реагира адекватно, а не както 
сега, са се отнасяли съвсем отговорно с 

действия срещу замърсяването и са вла-
гали милиарди левове в това“, поясни 
Гьоков и даде примери с теЦ 2 и зададе 
въпрос: „Защо досега държавата не оси-
гури ресурс за научно решаване на про-
блемите с улавянето, съхраняването и 
използването на въглеродния диоксид, 
а сега бърза да слага кръст на въглищ-
ните централи. е, срамежливо и негли-
жиращо в точка 6 от споразумението е 
записано нещо по този повод“.

„Ако няма воля на правителството 
да договаря осигуряване на механизъм 
за капацитет на въглищните централи 
като критична инфраструктура на енер-
гийната система на страната – е ясно 
какво ще реши пазарът, на който, спо-
ред думите на министър-председателя, 
оставяме въглищните централи“, под-
черта Гьоков.

ГеОрГИ ГьОКОв: 

Искате да загробите комплекса 
„Марица-изток“

До извънредното за-
седание на НС се стигна 
след като във вторник 
премиерът Николай Ден-
ков, министри и депутати 
разговаряха в сградата на 
НС с представители на 
протестиращите миньори 
и енергетици. След сре-
щата стана известно, че е 
било подписано споразу-
мение от основните учас-
тници в дискусията. вче-
ра енергийната комисия 
прие проект на решение 
за одобряването му.

Споразумението е от 
7 точки и в него е записа-
но, че държавата няма да 

затваря административ-
но въглищни централи. 
Браншовите организации 
на кНСБ и “Подкрепа” 

вчера не подкрепиха спо-
разумението. то не е по-
дписано от миньорите от 
“мини марица изток”.
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“моделът герб управлява 12 
години в Смолян. Нашият канди-
дат за кмет иван Френкев може 
да го промени”, заяви лидерът на 
бСП корнелия Нинова при от-
криването на предизборната кам-
пания в родопския град. тя изра-
зи подкрепата си за кандидатите 
на партията и им пожела успех. “ 
Пред вас са хора с опит, с по ня-
колко мандата, но и много млади. 
една чудесна смес от енергия и 
мъдрост”, подчерта Нинова.

“Провеждаме тези избори при 
сложна ситуация в страната. През 
2020-та година народът се вдигна 
на протести, изля енергията си по 
площадите и искаше промяна на 
модела герб. Промяна на поли-
тиката на бойко борисов, който за 
12 години зароби държавата и ни 
превърна в най-бедната, най-бър-
зо изчезващата с най-лошо здра-
веопазване и образование, както 
и с най-висока корупция страна. 
тази енергия от протестите оба-
че беше предадена и пропиляна”, 
коментира Нинова.

“бСП остана единствената 
алтернатива на това, което се 
случва. Защото не се изкуши-
хме да влезем в колаборация със 
задкулисието и да станем част 
от сглобката. вярвам, че това 

ще стане и на местните избори. 
Дългогодишното управление на 
герб се пренесе от национално 
равнище в общините. има об-
щини феодални имения, така е 
и в Смолян, където има нужда 
от кардинална промяна”, поясни 
Нинова.

“Нашият кандидат за кмет 
иван Френкев е млад, образован 
и необременен от негативите на 
управлението човек. Подготвен е 
и като общински съветник, къде-

то доказа, че се грижи за жители-
те на Смолян. Подготвен и като 
държавник, защото беше предсе-
дател на кЗП и познава отблизо 
и решава проблемите на хората. 
има хубава, млада и енергична 
листа с много ясна програма и 
познава проблемите на града и 
какво трябва да се направи. вяр-
вам, че този път промяната ще 
стане отдолу”, уточни Нинова.

По думите й промяната тряб-
ва да дойде отдолу. Нека хората 

да се събудят и видят коя е пар-
тията и кои са кандидатите, които 
през годините са доказали, че се 
взимат правилни решения и се 
грижат за тях, допълни Нинова.

“основата на герб и бой-
ковата власт са кметовете и об-
щинските съветници . и тук в 
Смолян също. това са  общини 
с назначения и преследвания на 
хора с друго мислене. С обръчи 
от фирми и кражби от общест-
вени поръчки. това е новото 

робство на народа през местна-
та власт. време това сега да се 
промени. Загубят ли опората в 
общините, те няма да имат тази 
сила на върха. Няма да имат си-
лата, с която се опитват да ни 
вкарват във война. Няма да имат 
хъса, с който предадоха земе-
делието ни, съгласявайки се на 
внос на зърно от Украйна. Пре-
дадоха българската енергетика 
като продадоха двата реактора 
от белене. отмениха дерогаци-
ята за внос на петрол, на път са 
да затворят мините и ще внасяме 
и плащаме ток двойно”, обобщи 
Нинова.

“тази сила, арогантност и 
агресия ще загубят, ако успеем 
да победим на местните избори. 
обединете се да подкрепим пар-
тията, защото иван Френкев има 
шанс. в кЗП той започна една от 
най-смелите битки и неслучайно 
пръв го уволниха от служебния 
кабинет на президента радев. За-
щото заедно се изправихме сре-
щу райския газ, който и до ден 
днешен трови децата ни. той се 
изправи и срещу увеличените 
такси на мобилните оператори. 
аз вярвам в успеха. това ще 
бъде за доброто на всеки един 
дом”, категорична е Нинова.

бСП в Свищов откри кам-
панията си знаково пред Па-
метника на Свободата. “Днес, 
във времена на криворазбрана 
демокрация, най-много имаме 
нужда от свобода на волята, на 
словото, на действията ни. а 
каква по-голяма свобода може 
да имаме от правото на избор - 
осъзнат, премислен, отговорен 
избор”, заяви София вергилова-
георгиева- водач на листата за 
общински съветници на “бСП за 
българия” в крайдунавския град. 
госта на събитието беше зам.-
председателят на НС и на бСП 
кристиан вигенин.

кандидатът за кмет на бСП 
младен лисичев даде заявка за 
превръщането на Свищов в по-
добро място за живот. той пред-

стави приоритетите си, свързани 
с развитието на икономиката, 
здравеопазването, транспорта и 
комуникациите между населе-
ните места, младежката полити-
ка, от която общината има нуж-
да, за да задържи младите хора.

вигенин заяви подкрепата си 
към младен лисичев, кандида-
тите за общински съветници от 
листата на бСП и кандидатите за 
кметове на вардим, горна Сту-
дена, ореш, Хаджидимитрово 
и Царевец. той поздрави соци-
алистите за свършената работа 
по заздравяването на местната 
структурата, която наскоро се 
изчисти от нелоялните си чле-
нове, част от които на предсто-
ящите избори намериха своето 
място в листата на герб.

“борим се Хасково да стане чист и модерен 
град. Ние сме хората, които отговаряме за това 
бъдеще, защото го държим в ръцете си. Нека за-
едно на 29 октомври с бюлетина 69 да гласуваме 
за град с добра инфраструктура, който се развива, 
за да имат бъдеще нашите деца и да добруват на-
шите родители”, заяви на среща с избирателите 
подкрепеният от бСП кандидат за кмет на Хасково 
Николай Ставрев. той подчерта, че според нуме-
рологията числото 69 е символ на семейството, 
на свободата, хармонията и идеализма. “това са и 
добродетелите на всички нас, поясни Ставрев, по-

сочвайки кандидатите за общински съветници от 
подкрепящите го партии и коалиции.

той уточни, че в предизборната си кампания 
ще наблегне на линия си контакт с хората, за да 
чуе техните проблеми и заедно да търсят решени-
ето им, за да могат жителите на Хасково и на 36-те 
села в общината да се чувстват комфортно.

По-късно Ставрев поведе подход под наслов 
“За по-добро бъдеще за Хасково”, който стигна до 
паметника на капитан Петко войвода, където от-
даде почит на българския революционер и войво-
да, борил се за свободата на българия.

Кандидатът на БСП за кмет на Троян Донка Михайлова и д-р Петьо Маринов, 
началник на хирургичното отделение в общинската болница и кандидат за общински 
съветник, се срещнаха с ръководството на МБАЛ “Д-р Георги Стоев”. “Важна задачa 
е да продължим подкрепата за поддръжката на сградния й фонд и да подпомагаме 
удовлетворяването на актуалните нужди от медицинска апаратура. Продължаваме 
финансирането на фонда, който отпуска стипендии на студенти по медицина, сключили 
договор за работа поне 5 години в някоя от болниците в града”, поясни Михайлова

Корнелия нинова: 

Моделът ГЕРБ управлява 12 години
в Смолян, можем да го променим
Кандидатът за кмет Иван Френкев е млад, образован и необременен 
от негативите на управлението човек, заяви лидерът на БСП

БСП в Свищов откри 
кампанията си знаково пред 
Паметника на Свободата

ниКолай Ставрев:

Борим се Хасково да стане 
чист и модерен град
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издаването на е-медицин-
ски бележки тръгна с нераз-
бории. Независимо, че още 
преди да станат задължител-
ни от 1 октомври, вече има-
ше над 40 000 извинителни 
бележки, се оказа, че вместо 
облекчение, издаването им 
създава проблеми, неясноти и 
технически спънки.

Най-честото оплакване е, 
че детето е посетило специа-
лист, който няма връзка с на-
ционалната здравно-инфор-
мационна система (НЗиС). 
Директорите на училища чес-
то не могат да посочат в кой 

документ точно е описано въ-
веждането на електронна бе-
лежка, нейният задължителен 
характер и как се процедира 
при изключение. родители 
се оплакват и за изпратени 
е-бележки, които обаче не са 
стигнали до съответното учи-
лище.

макар и рядко системата 
дава и засечки и често лич-
ният лекар на може да изда-
де е-извинителна бележка на 
ученика, защото системата 
блокира. в случай на техни-
чески проблеми указанията 
на министерствата гласят, че 

е-бележката може да се изда-
де на по-късен етап, когато 
проблемите се отстранят, как-
то и че дори да няма интернет, 
лекарят пак може да издаде 
е-бележка, защото системата 
работи и офлайн. в случай 
на невъзможност да се ползва 
интернет, бележката може да 
е хартиена.

Според родители наложе-
ното задължително издаване 
на е-бележка не е съобразено 
със съществуващата здравна 
система и нейната специфи-
ка, както и че не са отчетени 
някои специфични казуси. 

Не е ясно, ако ученикът има 
електронна медицинска бе-
лежка за 5 дни, но се почув-
ства добре и иска да се върне 
на четвъртия в училище, дали 
може да се променят датите 
на бележката, изпратена елек-
тронно. 

Недоволни от нововъведе-
нието родители дори обмис-
лят възможността да подадат 
жалба срещу е-бележките. 
Според тях досегашната прак-
тика на забавено издаване на 
извинителен документ след 
известяване на джипито за 
медицински проблеми и по 

късното издаване на бележка, 
е била работеща. Според тях 
е разбираемо да се искат бе-
лежки за учениците в гимна-
зиалните класове, но за мал-
ките било прекалено. 

лекари пък посочват, че 
идеята на НЗиС е всеки да си 
има индивидуално досие, в 
което да се съхранява цялата 
му документация - прегледи и 
изследвания при специалисти, 
които нямат договор с касата. 
все още подобно включване е 
с пожелателен характер, но е 
въпрос на време да стане за-
дължително. 

Издаването на е-бележките за
отсъствия тръгна с проблеми
Родители се оплакват и за изпратени онлайн документите,  
които не са стигнали до съответното училищe

“едва около 85% от 
населението е с ваксина-
ционно покритие за мор-
били. За да не се допусне 
епидемия, трябва да е над 
95%”, заяви инфекционис-
тът д-р трифон вълков.

„морбили е изключи-
телно заразна инфекция. 
ваксината е комбинира-
на. Понякога има меди-
цински случаи, когато 
човек не може да бъде 
ваксиниран. Но когато в 
обществото има предпос-
тавка да се развие панде-
мия заради хора, които 

по собствено решение не 
искат да се ваксинират, 
страдат и другите”, пре-
дупреди той.

По думите на д-р 
вълков морбилито се 
предава лесно, високо-
заразна инфекция е, а ус-
ложненията не са леки и 
безопасни. “Последната 
голяма епидемия от мор-
били е през 2009-2011 г., 
в страната са се зарази-
ли близо 25 000 човека. 
Смъртността е около 25 
човека и това са основно 
деца”, обясни той.

министерският съвет одобри допълнителни раз-
ходи по бюджета на министерството на здравеопаз-
ването за 2023 г. в размер на 134 151 000 лв. те са за 
закупуване на ваксини срещу ковиД-19 в изпълне-
ние на постановление от 2023 г.

Средствата се осигуряват за сметка на предвиде-
ните разходи по централния бюджет за 2023 г. за из-
пълнение на политики в област “Здравеопазване” за 
закупуване на ваксини.

С друго правителствено постановление в бюджета 
на министерството на здравеопазването за 2023 г. са 
одобрени допълнителни разходи в размер на 20 000 
000 лв. за субсидиране на лечебни заведения за бол-
нична помощ. Сред тях са многопрофилни болници 
за активно лечение със смесено държавно и общин-
ско участие в капитала, за поддържане готовността 
им за оказване на медицинска помощ при извънред-
ни ситуации, аварии и катастрофи, включително ос-
новно за осигуряване на трудови възнаграждения на 
персонала и на оперативни разходи за снабдяване с 
електрическа и/или топлинна енергия, и/или с приро-
ден газ и за водоснабдяване.

очакваните резултати от приемането на постано-
влението са свързани с осигуряването на постоянна 
готовност на част от болниците в страната да поемат 
лечението на пациенти при извънредни ситуации, 
аварии и катастрофи, изискващо незабавна, а поняко-
га и изпреварваща реакция и ангажиране на човешки 
и материални ресурси, които за кратко време не мо-
гат да бъдат създадени или осигурени.

вече един месец районът на 
град Симитли е център на сеиз-
мична поредица, която наброява 
повече от 80 слаби земетресения 
с магнитуд под 4. Последното от 
тях е регистрирано в 21,09 ч. във 
вторник и е с магнитуд 2,9 по 
скалата на рихтер, това съобщи-

ха от Националния институт по 
геофизика, геодезия и география 
на баН.

малка част от трусовете бяха 
усетени от жителите на област 
благоевград, а останалите бяха 
регистрирани само от сеизмич-
ната апаратура.

Специалистите от баН обяс-
ниха, че подобни явления са ха-
рактерни за този район, в който 
се проследяват няколко разлом-
ни структури.

На картата в жълто са отбеля-
зани епицентрите на земетресени-
ята, реализирани от 4 септември 
насам и в червено - маркираните 
разломи според европейската база 
данни от проекта SHARE.

броят на студентите 
по медицина в бурга-
ския университет “Проф. 
д-р асен Златаров” ще 
се увеличи от 23 на 40 
души, реши правител-
ството. Новото решение 
съвет касае обучаващите 
се със средства от държа-
вата и е взето след моти-
вирано предложение от 
министъра на здравео-

пазването. то е свързано 
с небалансираното тери-
ториално разпределение 
на лекарите в страната 
и концентрирането на 
голям брой студенти по 
медицина в малък брой 
градове. това създава не-
обходимост от създаване 
на условия за дългосроч-
но провеждане на обуче-
ние на достатъчен брой 

студенти по медицина 
в бургас, с което ще се 
гарантира осигуряване 
в голяма степен на по-
требностите от лекари в 
Югоизточния регион на 
българия.

Правителството ут-
върди 8 места за студенти 
от българска народност, 
живеещи извън българия, 
в Националната музикал-

на академия “Проф. Пан-
чо владигеров” в София.

в резултат на предло-
жените промени, броят 
на новоприетите студен-
ти за учебната 2023-2024 
година, за които държа-
вата ще осигури средства 
за издръжка на обучени-
ето, ще се увеличи със 
17 и ще достигне 42 628 
студенти.

снимка БТа

РУ на МВР в Исперих инициира и провежда практическо занятие по безопасност на движението 
за деца от детските градини. На пешеходна пътека на оживено кръстовище полицейски  
инспектори запознаха децата с правилата за безопасно пресичане на кръстовището

МС гласува над  
134 млн. лв.  
за КОВИД ваксини

Задава се епидемия 
от морбили

Увеличават броя на студенти, които учат 
медицина по държавна поръчка 

Нов трус разлюля Симитли
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еврото носи предимно 
икономически негативи на 
страните членки, пише в ана-
лиз на икономистите Стоян 
Панчев и Георги вулджев от 
експертен клуб за икономика 
и политика (екиП). откакто е 
създадено еврото през 1999 г., 
до днес то не успява да стиму-
лира икономическо сближава-
не между страните от еврозо-
ната. напротив, забелязват се 
различия в развитието им по 
редица ключови икономиче-
ски показатели, става ясно от 
анализа.

През 1999 г. БвП на човек 
от населението в италия (от-
читайки и ценовите различия) 
е със 7% по-висок от средния 
за еврозоната. През 2021 г., 
БвП на човек от населението 
в италия вече е с 9% по-нисък. 
Спрямо Германия изоставане-
то е още по-голямо. През 1999 
г. БвП на човек от население-
то в италия е с 2,6% по-ниско 

от това в Германия, а през 2021 
вече е с 20,7% по-ниско. През 
първите години на съществу-
ването на общата валута до 
около 2007 г., нивата на безра-
ботица в петте най-големите 
икономики на еврозоната се 
сближават. но след глобална-
та финансова криза има види-
мо увеличение на различията.

Безработицата в Германия 
и Холандия спада година след 
година. но в испания безрабо-
тицата продължава да е тройно 
по-висока, а в италия е около 
два пъти по-висока отколкото 
в Холандия и Германия.

икономическите различия 
пораждат конфликти между 
страните членки по отноше-
ние на това каква трябва да 
е паричната политика на ев-
ропейската централна банка. 
еЦБ води парична политика, 
която не решава, а задълбоча-
ва проблемите на еврозоната, 
посочват икономистите. 

от своето създаване до 
днес икономическото развитие 
на еврозоната изостава спрямо 
повечето развити икономики. 
Брутният вътрешен продукт 
на еврозоната се покачва с 
30,4% между 1999 и 2021 г. 
За същия период растежът 
в СаЩ е 55,3%, в Швеция е 
62,3%, а в Швейцария е 49,1%. 
Според екиП това се дължи 
на факта, че страните от евро-
зоната са твърде разнородни 

в своите икономически моде-
ли и политики, поради което 
общата валута възпрепятства 
икономическото им разви-
тие. разликите в степента на 
икономическо развитие на 
различните страни се задъл-
бочават от създаването на ев-
розоната до днес. Държавният 
дълг към БвП в испания нара-
ства от около 60% през 1999 г. 
до близо 120% през 2021 г., а в 
същото време в Холандия спа-

да от 58,6% до 52,4%.
С оглед на надеждите, с 

които паричният съюз е съз-
даден, сериозните икономиче-
ски различия между някои от 
най-големите и най-ранните 
страни-членки би трябвало да 
е достатъчно, за да заключим, 
че еврозоната е провал, поне 
във формата, в която същест-
вува от основаването си до 
днес, пише в анализа.

от екиП заключват, че 
проблемите в еврозоната може 
да бъде разрешени само по два 
начина. Пълна политическа 
интеграция, тоест обедине-
ние на страните членки в една 
държава с обща фискална по-
литика е първата опция, която 
обаче изглежда политически 
невъзможна на този етап. ал-
тернативата е отказ от проекта 
за обща валута и завръщане 
към националните валути на 
различните страни членки на 
еврозоната.

от 1 октомври основ-
ната месечна заплата на 
изпълнителния директор 
на националната аген-
ция за приходите румен 
Спецов се увеличава на 
7000 лв., което е с почти 
1000 лв. повече. това е 
решило правителството 
на късното си заседание 
във вторник. 

“това е първа промя-
на на основна месечна 
заплата за лице, заема-
що тази длъжност, след 
2021 г., като до момента 

основното месечно въз-
награждение на изпълни-
телния директор на наП 
е било в размер на 6050 
лв.”, се казва в съобщени-
ето на правителствената 
пресслужба. 

в мотивите за по-
вишение на заплатата е 
записано, че е отчетена 
спецификата на работа 
и отговорностите на из-
пълнителния директор на 
наП, както и “приноса му 
за успешното изпълнение 
на стратегическите и опе-

ративните цели на при-
ходната агенция, свърза-
ни със събираемостта на 
приходите, доброволното 
изпълнение на задълже-
нията на данъчно задъл-
жените лица и развитието 
на предоставяните елек-
тронни услуги от наП”.

освен това правител-
ството прие постановле-
ние, с което одобри 25 
млн. лв. допълнителни 
разходи по бюджета на 
министерството на фи-
нансите за 2023 г. за уве-

личаване на възнаграж-
денията на служителите 
в националната агенция 
за приходите (наП) и в 
агенция “митници”. С 
този акт ще се подобри 
“балансът в нивата на 
заплащането на служи-
телите в двете институ-
ции. взема се предвид, че 
агенциите предприемат 
все повече мерки за мо-
дернизация и адекватност 
на администрацията за 
изпълнение на заложе-
ните планове за приходи 

и тяхната събираемост. 
Увеличението на запла-
тите на служителите ще 
създаде условия за засил-

ване на мотивацията за 
изпълнение на целите на 
приходните агенции”, се 
казва в съобщението.

Повече от четири пети от фир-
ми от средния и дребен бизнес в 
България казват, че им е трудно 
да си намерят служители с уме-
ния за конкретното работно мяс-
то, не успяват да ги задържат и 
не разполагат с финанси, за да ги 
обучават.

Проблемът не е малък, тъй 
като за седем от десет фирми 
(71%) да имат работници с подхо-
дящите умения е много важно за 
бизнес модела, който са избрали. 
Други над една пета (22%) казват, 
че това е “умерено важно” и още 
7% - че е “леко важно”. Само 1% 
смятат, че това няма значение.

Данните са от допитване “ев-
робарометър” по повод Годината 
на професионалните умения в еС. 
огромният дял от участвалите 
(93% в България, 94% средно за 
еС) са от фирми с до 9 служители, 
макар критериите да се простират 
през различни групи до последна-
та “500 и повече наети”.

в допитването 51% от участ-

валите български бизнесмени от-
говарят, че е много трудно да на-
мерят хора с умения, а още 26% 
- че им е “умерено трудно”. Други 
11% са се спрели на отговор, че 
тази задача е “леко трудна”. ня-
мат проблем с нея 8%.

Повече от един от четирима 
(28%) са в големи затруднения 
да задържат персонал с умения. 
като се добавят и 35%, казали 
че им е “умерено трудно” и 16% 
с “леки затруднения”, групата на 
изпитващите такъв проблем дос-
тига 79%.

има страни от еС за които 
групата “много трудно” задър-
жащи работниците е по-голяма: 
Словакия (42%), австрия (35%), 
Хърватия (30%). в икономика 
като Германия със значителен 
сектор на средни и дребен биз-
нес така отговарят 17%, но в 
други големи икономики като 
Франция (26%), италия (24%) и 
нидерландия (21%) текучество-
то е видимо.

компенсациите, които по-
лучават “Български пощи” за 
извършването на универсал-
ната услуга, се увеличават. 
това предвиждат промени, 
предложени за обществено 
обсъждане от министерство-
то на транспорта. Универ-
салната услуга, която трябва 
да покрива цялата страна, 
както и пратките за чужбина, 
включва доставката на стан-
дартни писма и колети.

в мотивите посочват, че 
в момента компенсацията, 

която получават пощите, се 
изплаща авансово за текуща-
та година. това било въве-
дено от началото на 2019 г. 
но отпусканите от бюджета 
средства се определяли спря-
мо разходите от предходната 
година. Сега се предлага това 
да отпадне и сумата да зависи 
от реалните разходи.

втората промяна пред-
вижда да се премахне таванът 
на компенсацията. Сега той 
е определен на 15 млн. евро 
годишно заради европейска 

регулация, въведена в Зако-
на за пощенските услуги. от 
министерството искат това да 
не важи, за да може на пощи-
те да се изплащат реалните 
разходи, ако те надхвърлят 15 
млн. евро, като това отново 
се извършва при спазване на 
съответно приложимите пра-
вила за държавни помощи. За 
предложените нови текстове 
транспортното ведомство се 
аргументира с нарастването 
на минималната работна за-
плата и натрупаната инфла-
ция. 

тези допълнителни разхо-
ди поставяли пощите в небла-
гоприятно положение, защото 
предоставените средства за 
компенсация били изчислени 
на база разходи за две години 
назад. Парите щели да се ин-
дексират с коефициент, който 
ще зависи от вдигането на 
минималната работна запла-
та и годишния ръст на цени-
те. По този начин авансовите 
средства ще съответстват на 
текущите разходи.

ИкономИстИ: 

Проектът за еврото е провал
Прогресът на еврозоната изостава спрямо повечето развити икономики

Властта вдигна заплатите в НАП

Румен Спецов

70% от малките фирми 
трудно намират и задържат 
персонал с умения

Увеличават помощта 
за Български пощи
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енергийното обновяване на 
многофамилни жилищни сгра-
ди със 100% публични средства 
трябва да се промени. това за-
яви Добромир василев, дирек-
тор на дирекция „Жилищна 
политика” в министерство на 
регионалното развитие и благо-
устройството (мррБ) по време 
на годишната конференция за 
строителство и инвестиции, 
организирана от “мениджър”, 
предаде economic.bg. 

По думите на василев пари-
те, заложени по линия на Плана 
за възстановяване и устойчи-
вост, които са в размер на 1,4 
млрд. лв., ще стигнат за санира-
не на едва 1000 сгради.

Интересът беше много го-
лям заради 100-процентовото 
безвъзмездно финансиране, 
но то изкриви пазара и очак-
ванията на гражданите, зая-
ви василев. той коментира, 
че моделът на финансиране 
трябва да се промени и да се 
използват банковите институ-
ции, така че сдруженията на 
собствениците да се възполз-
ват от кредити за саниране. 

те биха могли да се изплащат 
чрез месечните вноски, които 
всяка една етажна собственост 
трябва да събира.

василев допълни, че помо-
щите, които сега се предоставят 
на социални слаби семейства за 
отопление, трябва да се проме-
нят и да започнат да се предос-
тавят общи помощи за енергий-
но бедни, които да се използват 
за саниране. Понижавайки раз-
ходите за отопление, ефектът 
ще бъде сходен, смята той.

втората реформа е свързана 
със създаването на т.нар. Де-
карбонизационен фонд, който 
трябва да се изпълнява от ми-
нистерство на енергетиката. в 
него трябва да са съсредоточени 
публични и частни средства за 
енергийна ефективност и сами-
ят фонд да менажира програми-
те за саниране на еднофамилни 
и многофамилни жилищни 
сгради. така ще се премине и 
към намаление на процента без-
възмездна помощ и по думите 
на василев ще могат да се при-
вличат частни инвестиции. 

“не може да обновим це-

лия сграден фонд с публич-
ни средства. огромна част от 
фонда е на частни лица и да се 
използват публични средства, 
след като тези пари може да 
се използват за пътища, вик 
мрежа и дружи нужди, е не-
ефективно”, заяви василев. 

По думите му, ако остане 
моделът на 100 процента дър-
жавно финансиране, сградния 
фонд ще бъде обновен едва 
след 70-80 години, а през това 
време сградите ще са още по-
амортизирани.

Инж. тодор андонов от 
камарата на строителите в 
България (кСБ) коментира, че 
България безкрайно изостава 
в енергийната ефективност и 
санирането.

“ние бягаме след събитията 
няколко години назад. едва 7% 
към днешна дата от сградите 
отговарят на изискванията за 
енергийна ефективност. това 
са сгради, построени след вли-
зането в сила на новата наред-
ба и тези, санирани по нацио-
налната програма за енергийна 

ефективност с 2 млрд. лв. По 
нея бяха санирани 1970 сгра-
ди”, посочи андонов.

той също защити тезата, че 
огромен брой сгради не могат да 
бъдат санирани само с публични 
средства и че трябва да се вклю-
чи и частен капитал. По думите 
му строителите са притеснени 
относно изпълнението на са-
нирането по ПвУ, тъй като до 
юни 2026 г. трябва да се санират 
всички сгради, да бъдат въведе-
ни в експлоатация с мониторинг 
на постигнатите цели.

Цените на жилищата у нас растат 
по-бързо, отколкото в повечето други 
страни в еС. У нас ръстът е с 4,3 на 
сто през второто тримесечие на годи-
ната България е втора в еС по ръст на 
цените на жилищата за второто триме-
сечие на годината, показват данни на 
“евростат”. У нас жилищните цени са 
скочили с 4,3 на сто за периода април 
- юни на 2023 г. спрямо първото три-
месечие, когато нараснаха с 1,6 на сто. 
това отрежда на страната ни второто 
място сред страните от еС по най-го-
лям тримесечен ръст на жилищните 
цени, като с повече те са поскъпнали 
само в Латвия - с 5,1 на сто.

на годишна база през тримесечи-

ето април-юни т. г. родните жилища 
са поскъпнали с 10,7 на сто, като сред 
членките на еС по-значителен ценови 
ръст през съответния период е отчела 
само Хърватия (13,7 на сто).

През предходното, първо триме-
сечие, отново на тримесечна основа, 
страната ни делеше със Словения пето-
то място сред членките на еС с най-го-
лямо повишаване на жилищните цени, 
като повече те са нараснали в Унгария 
(+3,6 на сто), Хърватия и кипър (+2 на 
сто за всяка) и Литва (+1,8 на сто).

През второто тримесечие цените на 
жилищата в еС са се увеличили с 0,3 
на сто спрямо предходното, а наемите 
са поскъпнали с 0,7 на сто.

компенсирането на небитовите по-
требители и на операторите на елек-
тропреносната и на електроразпреде-
лителните мрежи заради високите цени 
на електрическата енергия ще продъл-
жи до края на м. декември 2023 г. това 
реши правителството като одобри про-
грама за компенсиране за периода 1 
септември 2023 - 31 декември 2023 г., 
съобщиха от министерския съвет.

от програмата ще се възползват 
всички около 633 хиляди небитови 
крайни клиенти на електрическа енер-
гия, както и операторите на електроп-
реносната и електроразпределителните 
мрежи за технологичните си разходи.

Индикативният бюджет на програмата 
е в размер на близо 130 млн. лв. за всички 
небитови крайни клиенти на електриче-

ска енергия и за операторите на електроп-
реносната и електроразпределителните 
мрежи при достигане на средномесечна 
борсова цена за базов товар на сегмента 
Дден напредУ на Българската независи-
ма електроенергийна борса (БнеБ) над 
определената от кевр прогнозна пазарна 
цена за текущия регулаторен период.

Средствата ще бъдат осигурени от 
целевите вноски, които задължените 
лица правят във Фонд “Сигурност на 
електроенергийната система”.

Според плана на програмата всички 
небитови крайни клиенти ще бъдат ком-
пенсирани изцяло за разликата между 
реалната средномесечна борсова цена 
за базов товар на сегмента “ден напред” 
на БнеБ за съответния месец и базовата 
цена от 200 лв./мвтч.

топлата есен в ев-
ропа успокои газовите 
пазари и цената на теку-
щите контракти (за ноем-
ври) се понижава с 22% 
за последните 10 дни, по-
казва статистиката на ни-
дерландската борса TTF. 
търговията на 3 октом-
ври затвори при цена от 
почти 37 евро за мегават-
час. това е най-ниското 
ниво от първите дни на 
януари 2022 година пре-
ди началото на войната в 
Украйна. Доставките със 
срок през декември дос-
тигат цена от малко под 
42 евро за мегаватчас.

За кратко цената на 
природния газ се пови-
ши на фона на стачките 
на работещите на съоръ-
женията за втечнен газ 

в австралия. европа не 
купува газ от австралия, 
но опасенията бяха, че 
липсващите доставки за 
най-големите пазари на 
австралийските износи-
тели - азия, ще “дръп-
нат” танкери, които са 
предназначени за евро-
пейския пазар. 

Прогнозите на мете-
оролозите са, че топлото 
време в европа ще про-
дължи поне до средата 
на октомври, посочва 
Bloomberg. това ще от-
ложи началото на отоп-
лителния сезон, който 
по традиция започва от 1 
октомври.

Спокойствие носят и 
пълните газохранилища 
в европа - заради топло-
то време през септември 

газовите компании про-
дължават да нагнетяват 
газ, а не черпят от резер-
вите си. По данни на Gas 
Infrastructure Europe към 
2 октомври европейските 
газохранилища са пълни 
до над 96% от капацитета 
си. Данните за България 
също показват, че газох-
ранилището “чирен” е 
пълно до 96,2% от капа-
цитета си.

като цяло обаче сла-
бото търсене подтиска 
цените. търсенето на 
газ в европа и велико-
британия е с около 10% 
по-ниско спрямо мина-
лата година и с 20% по-
ниско спрямо средното 
ниво за 2017-2021 го-
дина, сочат данните на 
анализаторите.

Парите за саниране стигат 
за само 1000 сгради
Ако остане 100-процентното 
държавно финансиране, фондът ще 
бъде обновен едва след 70-80 години

България втора в ЕС по ръст 
на цените на жилищата 

Удължиха компенсациите 
за фирмите заради скъпия ток

Топлата есен в Европа свали 
рязко цената на газа
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Снимки БТА

Обединеният профсъюз на 
автопроизводителите в САЩ  
излезе на стачка с искане за 
достойни заплати. Работниците  
от автозавода в Толедо, щата  
Охайо, твърдят, че са принудени  
да търсят странична работа,  
за да свържат двата края

28% от румънците  
искат бойкот на  
австрийски фирми

Почти една трета от румънци-
те или 28% настояват държавата 
да бойкотира австрийските компа-
нии заради ветото на Виена върху 
присъединяването на страната към 
Шенген. Едва 10 на сто от населе-
нието смята, че Букурещ има място 
в безвизовото пространство.

Откраднаха З7 т.   
зехтин в Гърция

37 т. зехтин бяха открадна-
ти от складове на кооперация за 
производството му в Халкидики. 
Финансовата загуба се оценява на 
повече от 370 000 евро. Полицията 
разследва случая, като все още не е 
известно как се е случило.

Италианките стават  
майки все по-късно

Италианските майки стават 
все по-възрастни, като средната 
възраст при раждане на първото 
им дете е над 32 г., съобщи минис-
терството на здравеопазването в 
доклад за раждаемостта. Продъл-
жава да се наблюдава и явлението 
бездетност. Има и бум на асисти-
раната репродукция

Обявиха нобеловите 
лауреати по химия

Носители на Нобеловата награ-
да за химия т. г. са американците 
Мунги Бавенди и Луис Брус, и русна-
кът Алексей Екимов. Призът им се 
връчва “за откриването и синтеза 
на квантовите точки“, обявиха от 
Шведската кралска академия по 
време на официална церемония. 

Пакистан гони 1,7 млн. 
афганистанци

Пакистанското правителство е 
наредило на всички търсещи убежи-
ще афганистанци - около 1,7 млн. 
души, които не са го получили от 
властите в страната, да я напус-
нат до ноември, предаде Би Би Си. 
Ръст на екстремистките атаки по 
границата между двете държави 
тази година засили напрежението.

Тайван се готви  
за тайфуна Койну

В Тайван бяха отменени най-
малко 39 полета, а училища - затво-
рени, заради силни ветрове и про-
ливни валежи, които се очаква да 
бъдат донесени от тайфуна Койну. 
Стихията се придвижва с макси-
мална скорост на съпътстващите 
ветрове от 155 км/ч и пориви от 
191 км/ч.

Най-малко 21 загинали, сред които деца и над 20 ранени, след като туристически автобус пада от  
надлез близо до италианския град Венеция и избухва в пламъци. Причините за инцидента се изясняват.  
Според местните медии на водача му е прилошало и е изгубил контрол над превозното средство

Председателят на основната опозиционна партия в рСм 
вмро-ДмПНе Християн мицкоски обвини България, че 
опитва да асимилира македонците с руска подкрепа. Поли-
тикът твърди, че зад “българския диктат” за промени в кон-
ституцията, които предвиждат въвеждането на българите и 
които опозицията отказва да гласува, стоят интересите на 
кремъл и призова  европа “да не допуска отново руските 
интереси на Балканите и да се случи асимилация на маке-
донския народ”. като пример политикът посочи Санстефан-
ска България, включваща и македонските земи. 

Същевременно мицкоски се обяви за “зачитане правата 
на македонската общност в Пиринска македония”.

молдовската полиция е извършила обиски на лидери и 
активисти по цялата страна на опозиционните партии „въз-
раждане“ и „Шанс“. в отговор правителството беше обвине-
но, че разчиства сметки преди местния вот на 5 ноември. 

“Поредната вълна обиски показва, че властта се бои от 
нас. опитват се да ни изтласкат от надпреварата, защото сме 
сериозна конкуренция на управляващата Партия на действи-
ето и солидарността”, посочи ПП “възраждане” (Социалис-
тическа, за разлика от българските съименници - бел. ред.). 

Двете партии от месеци организират антиправителстве-
ни протести със социални искания и критика към твърдия 
евроатлантически курс на властите.

Главният прокурор на Словения Дра-
го Шкета подаде оставка два дни, след 
като беше спрян от полицията и гло-
бен за шофиране в нетрезво състояние. 
магистратът призна за нарушението и 
се извини, след като в събота вечерта е 

бил спрян от полицията на връщане от 
частно парти край марибор. тогава  дре-
герът отчита 0,37 промила алкохол при 
допустими в страната 0,24. 

Шкета заяви, че е подал оставката 
си още в понеделник, защото винаги е 

поддържал висок морал сред държавни-
те служители. Шкета, който е прекарал 
по-голямата част от кариерата си в про-
куратурата, е главен прокурор на Слове-
ния от 2017 г. и новият му шестгодишен 
мандат започна през май.

Отново обвиниха България, 
че асимилира македонците

Обискираха 
опозицията в Молдова

Алкохолът свали главния прокурор на Словения

евродепутатите гласу-
ваха с голямо мнозинство 
европейския законодателен 
Акт за свободата на медиите 
по време на пленарна сесия 
на европейския парламент в 
Страсбург. 

С 448 гласа “за”, 102 
“против” и 75 въздържали 
се еП настоя държавите в 
еС да осигурят медиен плу-
рализъм и да защитават не-
зависимостта на медиите от 
правителствена, политиче-
ска, икономическа или друга 
намеса, се посочва в съобще-
ние на институцията.

евродепутатите очакват 
бъдещото законодателство да 
забрани всички видове наме-
са в редакционните решения, 
да се предотврати упражня-
ването на външен натиск над 
журналистите, включително 
по отношение на тайната на 
техните източници. Според 
еП не трябва да се позво-
лява достъп до криптирано 
съдържание на електронните 
устройства на журналистите 
и следенето им с шпионски 
софтуер. Според евродепу-
татите използването на такъв 
софтуер може да бъде оправ-

дано само като “крайна мяр-
ка” в някои случаи, ако има 
разпореждане от независим 
съдебен орган по разслед-
ване на тежко престъпление 
като тероризъм или трафик 
на хора.

Подкрепеният първона-
чално законопроект пред-
вижда също държавите от 
еС да осигуряват на общест-
вените медии подходящо, ус-
тойчиво и предвидимо дълго-
годишно финансиране. За да 
не изпадат медиите в зависи-
мост от държавната реклама, 
евродепутатите предлагат 

една медия или търсачка да 
не може да получава пове-
че от 15 на сто от общата 
държавна медийна реклама. 
Друго предложение е пока-
зателите за разпределяне на 
бюджетни средства за меди-
ите да бъдат общодостъпни. 
Според евродепутатите има 
нужда да бъде създаден не-
зависим европейски съвет за 
медийни услуги.

След приемането на ста-
новището на еП предстои 
да започнат преговорите със 
Съвета на еС и европейска-
та комисия.

Евродепутатите приеха Акт 
за свободата на медиите
Целта е да се защитават свободата и независимостта на словото
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републиканецът кевин 
маккарти бе отстранен от пос-
та председател на камарата на 
представителите на конгреса на 
сАЩ - безпрецедентно реше-
ние в американската история. 

инициативата за отстраня-
ването на маккарти беше поета 
от републиканеца мат Гейц, не-
доволен, че неговият съпартиец 
постигна в събота компромис 
с демократите и осигури прие-
мането на 45-дневен, временен, 
бюджет, за да се избегне т.нар 
“шътдаун” - спиране на рабо-
тата на федералното правител-
ство. той също така обвини 
маккарти, че е договорил „тай-
на сделка“ с администрацията 
в Белия дом за финансиране на 
Украйна. срещу маккарти се 
обединиха представители на 
демократическото малцинство 
и дясното крило на републикан-

ската фракция. 216 конгресме-
ни гласуваха за отстраняването 
на маккарти от поста, 210 бяха 
против.

в дебатите преди последно-
то гласуване маккарти настоя, 
че сега няма да сключи сделка 
с демократите. Лидерът на де-
мократите в камарата на пред-
ставителите, Хаким Джефрис, 
заяви в писмо до съпартийците 
си, че иска да работи с републи-
канците в бъдеще при приемане 
на закони, но не желае гласът 
му да спаси маккарти.

изпълняващ длъжността 
председател на камарата на 
представителите ще бъде репу-
бликанецът от щата северна 
каролина Патрик макхенри. 
това е първият път в истори-
ята на сАЩ, когато предсе-
дател на долната камара е 
отстранен. конгресмените 

правят същия опит през 1910 г., 
но той е неуспешен.

самият кевин маккарти съ-
общи в социалните мрежи, че не 
възнамерява да се кандидатира 
за преизбиране на тази позиция. 
„Загубих вота днес, но се бо-
рих за това, в което вярвам 
и вярвам в Америка. 

кремъл определи като “некоректно от 
гледна точка на двустранните отношения” 
решението на Армения да се присъедини 
към римския статут на международния 
наказателен съд.

През пролетта органът издаде заповед 
за арест на руския президент владимир 
Путин поради евакуацията в русия на деца 
от зоната на бойни действия в Украйна.

Говорителят на кремъл Дмитрий Пес-
ков подчерта, че за русия Армения остава 
съюзник, приятелска държава и партньор, 

но подчерта, че “възникват допълнителни 
въпроси към арменските власти.”

Парламентът в ереван прие във втор-
ник римския статут след разгорещени де-
бати. опозицията напусна пленарната зала 
преди вота с твърдението, че ратификаци-
ята няма нищо общо с интересите на Арме-
ния и с нея се преследват геополитически 
цели. според председателя на парламен-
тарната комисия по външни работи реше-
нието няма нищо общо с русия, а цели да 
гарантира сигурността на Армения.

чехия и Полша - северните съседи на словакия, предприеха 
координирани действия за въвеждане на проверки по граници-
те си с тази страна. те искат да ограничат засилената нелегална 
миграция и дейността на трафикантите на хора.

“това е мярка, необходима за ефективната борба срещу гру-
пите трафиканти и нелегалната миграция”, заяви чешкият вътре-
шен министър вит ракушан в социалната медийна платформа 
“екс”. “Проверките ще се извършват на случаен принцип по 
цялата дължина на границата със словакия, така че възможно 
най-малко да ограничим трансграничното движение и да не на-
товарваме ненужно трафика или пътниците.

Засиленият контрол започна вчера и ще продължи 10 дни, 
като има възможност проверките да бъдат удължени и след 
това.

словакия пък ще въведе временен контрол на границата си с 
Унгария заради увеличаващия се брой нелегални мигранти, за-
яви словашкото правителство. само през миналия месец прито-
кът е бил колкото за цялата 2022 г.

Снимки БТА

Само за два дни над 500 мигранти са достигнали Канарските острови. 
Граничната полиция ги е спасила. Те пристигнали с четири дървени лодки

Френският парламент сви-
ка спешно заседание, посве-
тено на дървениците, които 
са се превърнали в истинско 
бедствие в Париж, а правител-
ството обяви създаването на 

оперативна група за борба с 
вредителите.

само няколко месеца пре-
ди да стане домакин на олим-
пиадата, френската столица е 
пропищяла от кръвосмучещите 

насекоми -  те се срещат в голе-
ми количества на обществени 
места: в транспорта, кината, ме-
дицинските заведения. възму-
тени пътници публикуват виде-
оклипове в социалните мрежи, 

на които се вижда как насекоми 
пълзят по седалките във ваго-
ните на метрото и автобусите. 
Паразити са забелязани дори на 
летище “Шарл дьо Гол”.

според официалните данни 

тези паразити тормозят вся-
ко десето френско семейство. 
Борбата с тях е скъпа: обработ-
ката на помещения струва ня-
колкостотин евро и често тряб-
ва да се направи няколко пъти.

Отстраниха председателя 
на Конгреса на САЩ
кевин маккарти навлече гнева на част от съпартийците -
републиканци след компромис с демократите

Кремъл с критики 
към Ереван заради МНС

По-строг контрол на
границите със Словакия 

Париж се напълни с дървеници

кралят на испания Фелипе VI връчи нов мандат за съставяне 
на правителство на сегашния премиер в оставка и лидер на социа-
листите Педро санчес. това стана след края на втория ден на кон-
султациите с парламентарно представените политически партии, на 
които каталунските сепаратисти, “Галисийският националистиче-
ски блок” и “Да съберем баската държава” отказаха да участват, 
както направиха и през август. 

санчес се надява на подкрепата на по-малките партии, “с изклю-
чение на крайната десница”, за да състави кабинет. Запитан за усло-
вията, поставени от партиите, искащи независимост на каталуня, за 
да го подкрепят, той отговори, че ще “представи позиция” по иска-
нията, след като се срещне с различните парламентарни групи. 

Педро Санчес получи мандат 
за съставяне на кабинет

За мен беше чест“, написа той в 
социалната мрежа “екс”.

маккарти беше избран за 
председател на конгреса на  
7 януари - след рекордните пет 
дни и 15 кръга на гласуване.

Президентът на сАЩ Джо 
Байдън призова за бърз избор 
на нов председател на камарата 
на представителите в конгре-

са. „Президентът Байдън 
демонстрира, че винаги е 
готов да работи и с двете 
партии в конгреса в пол-
за на американския народ. 
Предвид неотложните 

предизвикателства, пред 
които е изправена на-

шата страна, той се 
надява, че камарата 

на представители-
те скоро ще из-
бере председа-

тел“, съобщи 
говорителят 
на Белия 
дом карин  
Жан-Пиер.
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ДАТАТА

5
МЕЖДУНАРОДЕН ДЕН НА УЧИТЕЛЯ. Обя-

вен е през 1994 г. по реше-
ние на ЮНЕСКО, с което се 
отбелязва подписването на 
Препоръките за статута на 
учителите. Те са приети на 
5 октомври 1966 г. в Париж 
на конференция, организирана 
от ЮНЕСКО със сътрудничеството на Междуна-
родната организация по труда.

ДЕН НА СТАРА ЗАГОРА. На тази дата през 
1879 г. губернаторът на 
Източна Румелия Алеко 
Богориди полага основния 
камък за възстановяване-
то на града, опожарен по 
време на Освободителна-
та война. То се осъществява според изработената 
от чешкия строителен техник Любор Байер право-
ъгълна шахматна планировка.

ПРАЗНИК НА БАНСКО. Отбелязва се в деня на обя-
вяването на Балканската война 
през 1912 г., когато градът е 
освободен от османско робство 
от четата на Христо Чернопе-
ев. Чества се от 1992 г.

1864 - РАЖДА СЕ ЛУИ ЖАН ЛЮМИЕР, ФРЕН-
СКИ ИЗОБРЕТАТЕЛ (УМИРА 1948 Г.). Заедно с 
брат си Огюст Мари Луи 
Николa са смятани за ос-
новоположници на киното 
и едни от първите сцена-
ристи, режисьори и опера-
тори. Първият им филм е 
“Работници напускат фа-
бриката “Люмиер” в края 
на работното време”. Трае 46 сек. и се прожекти-
ра за първи път на 21 март 1895 г. Направен е с 
апарат, наречен кинематограф, патентован годи-
на по-рано. През 1907 г. братята заснемат първия 
си цветен филм. Организират и първата платена 
публична прожекция на 18 декември 1895 г. в суте-
рена на парижкото “Гранд Кафе”.

1878 - ИЗБУХВА КРЕСНЕНСКО-РАЗЛОЖ-
КОТО ВЪСТАНИЕ - въ-
оръжена съпротива на 
българското население 
от Македония против 
Берлинския договор. Осво-
бодени са 43 села, но тур-
ците преминават в настъпление. На 11 ноември е 
опожарена Кресна, същата участ постига още 12 
села от Кресненското дефиле. Към края на ноем-
ври е разгромено въстанието и в Разложко.

1918 - УМИРА РОЛАН ГАРОС, ФРЕНСКИ ПИ-
ЛОТ (Р. 1888 Г.). Пило-
тира военен самолет 
по време на Първата 
световна война. През 
1911 г. започва да 
участва в авиационни 
гонки и състезания в 
Европа. Загива в битка във френските Ардени. На 
него е наречен комплекс за игра на тенис в Париж, 
където се провежда Откритото първенство на 
Франция.

1956 - ОТКРИТ Е НАЦИОНАЛЕН ПАРК “ШИП-
КА”. Обхваща истори-
ческите места, свър-
зани с отбраната на 
Шипченския проход по 
време на Руско-тур-
ската освободител-
на война (1877-1878). 
Възпоменателните паметници, окопи, траншеи, 
землянки са организирани като музейна експозиция 
на открито. Първите паметници са руски и са съг-
радени по инициатива на Главното командване на 
действащата руска армия през 1878-1881 г. със сред-
ства, осигурени от ковчежничествата на частите, 
сражавали се на Шипка.

КАРИКАТУРА НА ДЕНЯ

АнтиЕвропа в Киев
  �

Юри МИХАЛКОВ
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Eвросъюзът го гази 
неизлечимо двуполюсно 
разстройство. За кой ли 
път проамериканският 
еС се изхрачи в лице-

то на проевропейския 
еС. това е неизбежният 
извод от срещата в по-

неделник на външните 
министри на Съюза в 
Украйна - държава, ко-

ято не членува в общ-

ността и не се знае кога 
ще влезе в нея. Първият 
дипломат на еС Жозеп 

Борел, наду фанфарите 
и я определи като "ис-

торическа", "първата по 
рода си среща на всички 
27 държави членки из-

вън Съюза". това според 
него е израз на "солидар-

ност" с киев.
Борел и цялата евро-

върхушка четат събити-

ята не отляво надясно, 
както е нормално, а об-

ратно. Затова сготвиха 
от политиката един бу-

ламач, от който на ев-

ропа вече й се повръща. 
С просто око се вижда, 
че това е среща на со-

лидарност с етническа-

та вражда или с една 
антиевропа. Най-малко 
от майдана през 2014 
г. (но и още 10 години 
преди това) насъсквана-

та от САЩ украинска 
върхушка водеше агре-

сивна политика на не-

търпимост и омраза към 
всичко руско във всички 

сфери на обществения 
живот, чак до забраната 
за руското малцинство и 
рускоезичните украинци 
да говорят руски. техни 
представители бяха уби-

вани, бити и дискрими-

нирани. Затова крим, 
ДНр и ЛНр побегнаха 
от Украйна. А руското 
нахлуване предотврати 
военна операция на киев 
за етническото прочист-

ване на ДНр и ЛНр чрез 
физическо ликвидиране, 
прогонване (както в ко-

сово през 1998-1999 г.) 
или насилствено подчи-

няване на руското мал-

цинство.  
чрез минските спо-

разумение от 2015 г. 
русия се опитваше да 
върне етническото съ-

жителство в Украйна, да 
съхрани териториалната 
й цялост и да възстанови, 
доколкото се може, доб-

росъседството. А това са 

все евроценности. 
от разкритията на 

меркел и оланд знаем 
какво излезе - еС саботи-

раше преговорите, за да 
се подготви Украйна за 
силовото налагане на ет-

ническата вражда, злосъ-

седство, разпалването на 
конфликт в европа. Пра-

веше това, защото бе на-

съскванa  от САЩ, които 
са се прицелили в падане-

то на Путин и последващо 
разпадане на русия. 

излиза, че Борел е 
събрал външните ми-

нистри на еС в киев за 
солидарност не само с 
етническата му омраза, 
но и за злосъседството, 
конфликтността, плюс 
обедняването на еС от 
антируските санкции. 
изобщо солидарност с 
американската, но не и 
с европейската европа. 
тоз Борел, не е ли напъл-

но изгорел? 

АНАТолИй сТАНКУлов

За „зелената” агресия
  �

Георги ВУЛДЖЕВ

1. работещите във 
въглищните централи 
не губят работата си 
по силата на пазарната 
конкуренция. те я губят 
вследствие на целенасо-

чена политика на ниво 
еС, която чрез държав-

но-наложени ДАНъЦи 
оскъпява производство-

то на електроенергия 
от въглища. Пазарът 
отдавна е напуснал, или 
по-скоро е бил изгонен 
от европейската енерге-

тика.

2. Без значение от кога 
датира тази политика, без 
значение колко е силно 
зеленото лоби в еС и ка-

къв е консенсуса, Бълга-

рия е длъжна до последно 
да настоява за нейното 
ревизиране. Не само за-

щото оскъпява енергията 
в европа, но защото за-

страшава и енергийната 
сигурност, особено в кон-

текста на конфликтните 
отношения с русия.

3. Най-безпардонно 
малоумни са спекулаци-

ите, че протестиращите 
енергетици са едва ли 
не путинисти. Напро-

тив, въглищната енергия 
може и да е “мръсна”, но 
със сигурност е евроат-

лантическа енергия. кои 
централи бяха запалени 
отново на бегом из цял 
еС миналата година, 
когато беше прекъснат 
достъпа до руски газ? 
Баш въглищните.

4. именно този тол-

кова скорошен опит е по-

казателен - когато ножът 
опре до кокала палим въ-

глищата отново. С оглед 
на това, да се работи към 
пълното им премахване 
като енергиен източник 
и то в краткосрочен план 
е чутовно безумие. Бъл-

гария трябва да се бори 
срещу това на ниво еС 
дори да го нямаше казу-

са с протестиращите ра-

ботници.
5. европейският съюз 

е уникален в своето за-

дълбочаващо се енер-

гийно малоумие (друга 
дума за това няма, съ-

жалявам). Сега иска да 
налага “зелени мита” 
върху търговията със 
страни извън еС на база 
това колко “зелена” е ве-

ригата на производство 
на съответния продукт. 
Защото не ни стига по-

требителската инфлация 

последните 2-3 години, 
чиновниците на еС не-

спирно работят за ней-

ното увеличение.
6. Никъде другаде 

“зелената” политика не 
е толкова агресивна. 
чрез такива политики 
еС явно се опитва да се 
превърне в износител на 
регулация към остана-

лия свят. Просто защото 
с този подход много ско-

ро няма да може да из-

нася нищо друго. Само 
че регулацията, дори да 
може да е износ, се пише 
в центъра на съюза. в 
България сме перифе-

рия и регулация няма да 
можем да изнасяме. Но 
можем да изнасяме ток. 
Ние нещата, които мо-

жем да изнасяме с успех 
за момента не са много. 
Не е ли добра идея да се 
опитаме да ги запазим?

Фейсбук
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Любимото на хиляди “ев-
роатлантично ориентирани” 
нашенци правителство реши 
да даде над два милиарда лева 
за да купи бронетранспортьо-
ри “страйкър” (Stryker). в 
европа също има достатъчно 
производители на подобна 
техника, но родните управни-
ци избраха американски. По 
друг договор се предвижда да 
купим още боеприпаси и раке-
ти Javelin на стойност около 
300 милиона лева за въоръ-
жаване на “страйкър”. така 
сделката ни с американската 
корпорация-производител 
General Dynamics ще ни стру-
ва общо около 2.5 милиарда 
лева. естествено, Държавни-
ят департамент на саЩ вед-
нага одобри потенциалната 
продажба на България на тези 
бронетранспортьори.

На пълни обороти след ре-
шението на родните управни-
ци се включи и тяхната мощна 
машина за промиване на мо-
зъците ни. с неописуем енту-
сиазъм заработиха най-вече 
медии, неправителствени ор-
ганизации, “интелектуалци”, 
които са на хранилката на фон-
дация “америка за България”. 
Политици, генерали, “експер-
ти” от неправителствени орга-
низации се надпреварват да ни 
убеждават, колко мъдро, необ-
ходимо и правилно решение 
са взели управниците, като 
купуват бронирани машини 
“страйкър”.

в интерес на истината в 
публичното пространство се 
появиха и мнения, които изра-
зяват  
недоумение от подобно 

решение - 

да се дадат милиарди, за да 
се купят бронетранспортьори 
“страйкър”. Бившият военен 
министър красимир каракача-
нов подложи на остра критика 
решението на правителството. 
и повдигна важни въпроси, 
на които проамериканските 
управници у нас избягват ка-
тегорично да отговарят. той 
припомни, че европейското 
поделение на производителят 
на “страйкър” - GDELS, ни е 
предлагал 150 броя от своята 

Властта дава милиарди 
за „капани на смъртта“ 
Решението на управниците да закупят американски „Страйкър”-и заплашва живота  
на български военнослужещи в евентуален конфликт с тяхно участие

модерна машина Piranha 5, на 
стойност от 1,7 млрд. лв. Но 
днешните тарикати на власт 
у нас предпочитат да купу-
ват “страйкър”-и директно 
от  саЩ на далеч по-висока 
цена. При това те са от модела 
“Драгун”, който е произвеж-
дан през 90-те години. самата 
американска армия вече не го 
използва - превъоръжава се с 
други по-ефективни бронира-
ни машини. а и противотан-
ковите ракети също едва ли 
ще вършат някаква работа - те 
са с далекобойност до 2.5 км 
вместо нормалните минимум 
4 км. Нашите “страйкър”-и са 
лишени и от V-образно дъно, 

което дава по-високо ниво на 
защита от противотанкови 
мини и т.н.

Но най-интересното е, че 
бронетранспортьорите “страй-
кър” в последните години са 
обект на невероятна критика 
в самите саЩ. институтът 
“куинси” е авторитетна аме-
риканска изследователска ор-
ганизация, специализирана във 
военната област. марк Пери е 
старши анализатор в нея, автор 
на много книги, бивш директор 
на фондацията на американски-
те ветерани от виетнам. в он-
лайн списанието на института 
- Responsible Statecraft, е публи-
куван негов анализ, посветен на 
рисковете от използването на 
бронираните машини “страй-
кър”. Заради множеството им 
недостатъци марк ги определя 
като “капани за смърт”. 

според него най-големият 
им проблем е, че те са много 
уязвими. осемколесният бро-
нетранспортьор за първи път 
е използван в ирак през ок-
томври 2003 г. за доставяне на 
войници на бойното поле. и 
се оказало, че бронята, с която 

е оборудван, е неефктивна и 
тежка. калта, пръскана от гу-
мените му колела в двигателя 
по време на движението е во-
дела до трудности с поддръж-
ката. много неустойчиви са се 
оказали и дисплеите вътре в 
машината, по която са се пре-
давали различни команди. 

Войници с бойно 
снаряжение са 

загивали, 

защото машината се преобръ-
ща или са прострелвани през 
тънката броня от противника.

марк дава пример с бит-
ката за град садр в ирак през 

април и май 2008 г. там кадро-
ви американци се сражават с 
местна иракска милиция. уни-
щожени са шест “страйкър”-а, 
защото американските маши-
ни не могат да маневрират из 
улиците на града. Ликвидира-
нето на бронетранспортьорите 
е най-вече от импровизирани 
противопехотни мини - заради 
плоското си дъно “страйкър” 
се оказал особено уязвим от 
тях. оттогава американските 
войници започнали да наричат 
този бронетранспортьор “ков-
чег от кевлар”.

още по-лошо е предста-
вянето на “страйкър” в аф-
ганистан, което започва през 
лятото на 2009 г., пише марк. 
машината не е можела да 
се движи извън пътя, а тази 
страна е известна с липсата 
на асфалтирани шосета. марк 
цитира публикация в амери-
канската военна медия Stars 
and Stripes, посветена на уяз-
вимостта на “страйкър”: “При 
един инцидент през август 
2010 г., “страйкър” от 1-ва ес-
кадрила беше ударен от бомба, 
скрита във водосток на магис-

трала в провинция кандахар. 
експлозията отлепи бронята, 
защитаваща двигателя му като 
кожата на портокал. тя счупи 
колело на оста и обезобрази 
металната клетка, предназна-
чена да защитава войниците 
от гранатомети. американски 
войници както в ирак, така и в 
афганистан повтаряха една и 
съща мантра: “страйкър” е до-
бро бойно превозно средство, 
стига да пътува по асфалтира-
ни магистрали, да не вали и да 
не трябва да воюва.”

а американската медия 
The National Interest, след като 
анализира случващото се с 
оръжията от саЩ в украйна, 

прави извода: те са 
твърде скъпи, сложни, 

неудобни 

и много често неподходящи за 
бойното поле. медията сравня-
ва австралийският бронетран-
спортьор Bushmaster и амери-
канският “страйкър”, който е 
с подобни размери и мощност. 
според нея, основната раз-
лика е в това,  че Bushmaster 
става за бойни действия, но не 
и “страйкър”. американският 
бронетранспортьор е много 
скъп, сложен и труден за под-
дръжка. така Bushmaster стру-
ва 1,57 милиона долара за брой 
в сравнение с 4,9 милиона до-
лара за един “страйкър”.

конфликтът в украйна 
категорично доказва, че The 
National Interest е прав в оценка-
та си на американските оръжия. 
така M2 Bradley е американска 
бойна машина на пехотата, ко-
ято превъзхожда определено 
“страйкър” по защита и въоръ-
жение. и затова американските 
военни я използват на бойно-
то поле заедно с танкове M1 
Abrams. Но точно M2 Bradley 

масово са унищожавани от ру-
ските бойци през последните 
четири месеца в т.н. “украинско 
контранастъпление”. Ликвиди-
рат ги безпроблемно с проти-
вотанкови комплекси “корнет”, 
дронове-камикадзе “Ланцет”, 
вертолети ка-52 “алигатор”, 
артилерия... включително и с 
най-новият руски бронетран-
спортьор БмП-3 - по бойната 
си мощ той определено превъз-
хожда широко рекламираният 
M2 Bradley.

Що се отнася до “страй-
кър” той е 

ефективен само в 
холивудските екшъни 

За военни действия катего-
рично не става. саЩ преда-
доха на киевският режим 189 
“страйкър”-и и значителна 
част от тях вече са ликвиди-
рани. американската медия 
Forbes написа, че съдбата на 
няколко десетки от тези маши-
ни е напълно неизвестна.

Но защо тогава армията 
на саЩ продължава да купу-
ва тези “ковчези от кевлар”? 
марк Пери дава отговор на 
този ключов въпрос: за да пе-
челят неговите производители 
и висши военни бюрократи!

това обяснява и защо аб-
сурдните антибългарски пар-
тийки като ПП, ДБ, ГерБ-сДс 
и ДПс с голям мерак се готвят 
да подкрепят решението на пра-
вителството, което те сами си 
съставиха. така те ще изпълнят 
заповедта, дадена им от амери-
канското посолство - известно 
е, че най-важната работа на 
американските дипломати по 
света е да пробутват продукци-
ята на корпорациите на саЩ. 
и най-вече на тези от военно-
промишления комплекс. При 
това най-вероятно овластените 
проамерикански марионетки 
у нас ще получат и  отлични 
комисионни от лобисти на 
General Dynamics - такава е 
практиката на производители-
те и търговците на “смъртонос-
ни играчки” в саЩ. те знаят 
как да се отблагодарят на оне-
зи, които са им осигурили по-
ръчки за милиарди - за тях не 
е никакъв проблем да заделят 
за тази цел двеста-триста, че и 
повече милиони.

решението на управниците 
да закупят американските “ка-
пани на смъртта” несъмненно 
заплашва живота на български 
военнослужещи в евентуален 
конфликт с тяхно участие. Но 
това не вълнува тези, които са 
го взели и тези, които най-ве-
роятно ще го одобрят в парла-
мента ни.

За тях това си е проблем на 
самите военнослужещи.

Kreativen.bg
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Интервю на Елена ПЕнчукова, БСТв

n Г-н Френкев, какви са пробле-
мите на Смолян и областта?

- смолян е доста интересен град 
с богато минало, но за съжаление, 
настоящето е за оплакване. след 12 
години управление на Герб смолян 
е в застой, превръща се в град със 
затихващи функции и проблемите 
продължават да се трупат. на първо 
място бих поставил инфраструктура-
та и финансите. те са свързани. бю-
джетът на общината има структурен 
дефицит, който не позволява големи 
инвестиции в инфраструктура и съ-
ответно градът е недоразвит. ната-
тък можем да говорим за демограф-
ската криза, която е изключително 
тежка. община смолян е сред воде-
щите в страната по обезлюдяване. 
за съжаление, трендът се запазва, а 
това е едно от предизвикателствата 
на следващото управление. 

n Какви решения по-конкретно 
предлагате?

- на първо време - да се обърне 
повече внимание на инфраструк-
турата и на подобряване на бизнес 
климата в общината. новият План за 
възстановяване и устойчивост дава 
възможности на общини като нашата 
да кандидатстват за средства, с които 
да развият индустрията и определе-
ни инфраструктурни проекти, които 
да подобрят като цяло развитието на 
общината и да се подобри свързанос-
тта с малките населени места, да се 
даде възможност за развитие на ло-
гистични паркове и хай тек паркове 
впоследствие. 

ние сме доста близо до Гърция и 
това ни улеснява в трансграничното 
сътрудничество. всички жители на 
областта се надяваме, че кПП рудо-
зем-ксанти ще бъде отворен съвсем 
скоро, което ще позволи на товарни 
превози да преминават, а това ще 
даде възможност на смолян да се 
развива - не само като крайна дести-
нация, а като логистичен хъб в родо-
пите. оттам могат да се привлекат 
и допълнителни инвестиции, така 
че местният бизнес да се развива и 
евентуално да се създадат нови про-
изводства - в преработващия сектор, 
например, което би позволило да 
плащат и по-високи заплати и да се 
вдигне стандарта на живот в града. 

n А как ще коментирате кан-
дидатурата на Стефан Сабрутев, 
която обърква избирателите тук, 
тъй като той се представя като 
ляв кандидат?

- разочароващо е. През 2019 г. и 
2015 г. стефан беше кандидатура на 
бсП - като независим кандидат, но 
издигнат от бсП. Аз също съм ра-

ботил в екипа му и през 2019 г. съм 
му помогнал да разработи стратеги-
ята, с която всъщност сега излиза... 
разочароващо е, нека така да го ка-
жем. смолянските социалисти обаче 
направиха своя избор. ние минахме 
през целия цикъл от номинации - от 
партийните организации през конфе-
ренцията и съответно нс се съобрази 
с искането на общинската конферен-
ция да издигнат мен като кандидат за 
кмет. нямаме някакви драми, но сте-
фан избра да излезе като кандидат от 
друга партия и не е особено коректно 
да се опитва да мине като левия кан-
дидат, при положение, че е направил 
друг избор с друга партия...

n Г-н Френкев, а как виждате 
развитието на Смолян и облас-
тта?

- смолян има страхотен потен-
циал за развитие в следващите го-
дини и ще ви кажа защо. намираме 
се в изключително важен момент от 
развитието не само на държавата, но 
и на общината, защото както казах, 
има възможности от Плана за възста-
новяване да се кандидатства и да се 
навакса с инфрактурктурни проекти, 
които в друга ситуация едва ли биха 
могли да бъдат финансирани. 

По плана има заложени около 6 
млрд. лева за общините плюс други 
средства от държавата. това е пред-
видено, надявам се, да бъде и изпъл-
нено, което ще даде възможност на 
една местна власт, която знае какво 
иска и как да го постигне, която не 
чака да й бъде дадено, а контактува 
активно с изпълнителната и зако-
нодателната власт, за да може съот-
ветния район да навакса. смолян, 
за съжаление, е встрани от голямата 
политика и проекти и това си личи. 
виждате, че единствената връзка, за 
да дойдете при нас, беше един дос-
та сложен път за несвикналите да 
шофират. въпреки че това не влиза 
в пълномощията на общината, ние 
трябва да водим активна политика 
с изпълнителната власт, този път да 
бъде разширен. трябва да мислим и 
да развиваме града с визия за бъде-
щето - 15-20 години напред, защото в 
противен случай пак ще останем на-
зад и няма да знаем какво да правим. 

n А какви стратегии смятате 
да прилагате, за да върнете млади-
те хора в града?

- младите напускат смолян пър-
во, защото не намират бъдеще тук. 
иначе имаме доста интелигентни и 

образовани млади хора. смолян вся-
ка година е в топ 5 на разултатите от 
матурите в различните възрастови 
групи, което показва, че образовани-
ето тук е на доста високо ниво. за съ-
жаление, тези деца отиват в големи-
те градове или в чужбина, изкарват 
висше образование, но не намират 
впоследствие реализация в смолян. 
една от мерките, които смятаме да 
приложим, е възможност на тези сту-
денти да бъдат на стажове в община-
та - в предприятията тук, да получат 
опит, който да им позволи на по-къ-
сен етап да се завърнат. 

трябва да се работи и за подпома-
гане на младите родители. общината 
трябва да помага на двойките с репро-
дуктивни проблеми, на тези, които 
вече имат деца - да помага с помощи-
те, които трябва да бъдат увеличени. 
необходимо е да се направи задълбо-
чен анализ на демографския проблем 
в смолян, след това да се посочат дъл-
госрочните мерки, които да се следват, 
защото към момента работим на пар-
че. Проблемът с доходите е основен - 
младите имат тук домове, роднини, но 
не получават възнагражденията, които 
биха могли да получат в по-големите 
градове или в чужбина. 

и тук бих подчертал - отваряне на 
работни места, но не такива с мини-
мални заплати, а с добавена стойност 
- за хора, които могат реално да вди-
гнат икономиката на общината. 

n Какви според вас трябва да бъ-
дат отношенията местна власт - 
бизнес?

- местната власт по закон има 
ограничено влияние върху икономи-
ката на общината, но задачата й е да 
създаде условия за бизнеса да се раз-
вива и съответно да пълни хазната 
на общината. изключително важен е 
диалогът. общината трябва да бъде 
и посредник между местния бизнес и 
държавата. често пъти забравяме, че 
всъщност хората, които са се ангажи-
рали с бизнес в населеното място, са 
и най-големите инвеститори, защото 
са най-заинтересовани районът да се 
развива и техният бизнес да процъф-
тява. един от проблемите е, че мест-

ните предприемачи или нямат инфор-
мация, или финанси, за да могат да се 
развиват, затова ролята на общината 
в това отношение е ключова. струк-
турата тук е такава, че имаме добре 
развит туризъм, но по време на панде-
мията видяхме, че най-засегнати бяха 
ресторантите и хотелите, съответно 
това се отрази в спад на приходите. 

туризмът тук трябва да е целого-
дишен - освен зимен и летен, трябва 
да се развива културния туризъм. Го-
ворим за събори, фестивали - неща, 
които имаме като примери в други 
общини. По този начин да се при-
вличат допълнително хора и интерес 
към общината. защото който е до-
шъл тук, се връща отново. въпросът 
е да го прави по-често. 

n А как ще се борите с корупци-
ята в общината?

- това е ключовият въпрос за ре-
шаване на по-голямата част от пробле-
мите в българия. има няколко неща, 
които трябва да се изпълнят. на пър-
во място - да се разгради тотално мо-
делът Герб. това срастване на власт 
с бизнес, което оказва влияние върху 
свободния избор на хората трябва 
да бъде прекратено. на второ място 
- завишаване на контрола, който уп-
ражнява общината за изпълнение на 
различни договори и дейности. това 
би позволило ограничаване на коруп-
цията и злоупотребата със средства. 
освен това - общината е длъжна да 
дава информация на своите гражда-
ни, трябва да има прозрачност. това е 
едно от първите неща, които ще бъдат 
променени - общината да работи с от-
говорност към хората. 

n В каква кондиция влиза БСП в 
борбата за Смолян и Родопите?

- бсП участва за победа. това 
е единствената алтернатива, която 
имаме на модела Герб. Ако при този 
комфорт, който имаш за 12 години, 
не си успял да изпълниш своите обе-
щания и приоритети, значи или не 
можеш или не искаш. и ти няма да 
го направиш и след още 4 и след 20 
години. излизаме за победа, защо-
то е важно пагубната тенденция да 
спре. бсП е партията, която винаги е 
работила в интерес на хората, така че 
животът им да бъде по-добър. 

n Какво е вашето послание към 
българите?

- Да гласуват, да вземат съдбата 
си в свои ръце. важно е също мла-
дите да излязат да гласуват, защото 
това засяга тяхното бъдеще. на 29 
октомври - с бюлетина №1. 

(Със съкращения)         

Иван Френкев:

Иван ФрЕнкЕв е роден в Смолян през 1984 г. Завършил е бaкaлaвъp пo 
финaнcoви и бизнec икoнoмики в Лoндoн, великобритания, и мaгиcтратура пo 
бизнec aдминиcтpaция в унивepcитeтa в Иcтaнбyл, Typция. Предприемач е в 
сферата на леката промишленост. За кратко беше председател на комисия-

та за защита на потребителите. от 2019 г. е общински съветник в местния 
парламент от квотата на БСП.

Общината да работи  
с отговорност към хората - това е 
първото, което трябва да се направи

“

На 29 октомври българите трябва да гласуват, защото се решава 
бъдещето им, заяви кандидатът за кмет от „БСП за България”

Смолян има нужда 
от работни места 
с добавена стойност
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тихомълком, както бихме 
казали тук - по терлици - на 
1 октомври в еС в сила влезе 
конвенция на Съвета на евро-
па за превенция и борба с на-
силието над жени и домашното 
насилие, по-позната ни като 
истанбулската конвенция (на-
кратко - ик). Поне на теория тя 
защитава жените от социалния 
порок на домашното насилие, 
но както е известно, дяволът се 
крие в детайлите. 

истанбулската конвенция 
е един от многото примери за 
институционализиране на така 
наречената “идеология” и на 
третия пол. Биологичния пол 
бива заклеймен като нещо за-
костеняло, демоде и всъщност 
социална конструкция - пове-
дение наложено външно от об-
ществото, a не обусловено от 
хромозомите. накратко дава се 
избор на индивида да не е само 
момче или момиче, а нещо тре-
то измежду няколко десетки 
варианта. Същевременно се 
въвеждат спорни термини като 
“родител 1” и “родител 2” вмес-
то класическите баща и майка, 
което, както и да се гледа на не-
щата, е крачка напред към ле-
гализирането на еднополовите 
бракове. не на последно място 
ик предполага създаване на 
нови държавни, наднационал-
ни, европейски органи - още 
администрация и бюрокрация, 
още никому ненужно подчиня-
ване на държавите на наднаци-
оналните институции.

в България документът 
беше посрещнат изключител-
но негативно от обществото. 
БСП последователно се обя-
ви срещу въвеждането на ик, 
влизайки дори в 

пререкание с ПЕС

в Брюксел. църквата и другите 
религиозни институции също се 
обявиха против. Благодарение 
на ГерБ и други криворазбрано 
европейски партии конвенция-
та беше гласувана не беше ра-
тифицирана. Стигна се до там 
през 2018 година конституци-
онният съд да обяви документа 
за противоречащ на основния 
закон на република България. 

междувременно според 
конституцията на България 
(чл. 5, ал. 4), “международни-
те договори, единствено ако 

са ратифицирани по консти-
туционен ред, обнародвани 
и влезли в сила за република 
България, са част от вътрешно-
то право на страната”. Дотук с 
празните приказки, че ик има-
ла предимство пред нормите на 
вътрешното законодателство, 
които им противоречат.

междувременно освен Бъл-
гария още 

пет държави  
не са ратифицирали

истанбулската конвенция 
- чехия, Словакия, Унгария, 
Латвия и Литва.  Страните от 
източна европа, които са со-
циално консервативни и не 
обичат твърде голяма намеса 
от големите братя в Брюксел, 
се обявиха против цялата ис-
тория. но и големите братя в 
Брюксел не се отказаха да на-
лагат своето  - така през 2021 
година  Съдът на еС постано-
ви, че обединението като цяло 
може да ратифицира конвенци-
ята с гласуване на квалифици-
рано мнозинство, а не с едино-
душие, заради отказа на някои 
държави да я приемат.

и така стигаме до настоящ-
ия 

„висящ“ момент

Благодарение на общество-
то, религиозните организации, 
не на последно място Българ-

ската социалистическа партия 
и особено на конституционния 
съд, се стига поне до половин-
чато решение - ик ще се при-
лага в страната ни единствено 
в частите, които са обект на ев-
ропейска компетентност. 

те се отнасят до сътрудни-
чеството по наказателноправ-
ни въпроси, обучението на 
служители, работещи с жени, 
обект на насилие, провеждане 
на кампании срещу насилието 
и предвиждането на санкции 
срещу извършителите, а също 
и по отношение на убежище-
то и забраната за връщане на 
жени, бягащи от насилие, в 
държавите им по произход.

междувременно частите 
от обществото ни, които гово-
рят, че трябва задължително 
да се приеме ик, защото иначе 
“Ганьо щял да си бие жената и 
детето”, трябва да си спомнят, 
че в страната ни има действащ 
Закон за защита срещу домаш-
ното насилие. а също така, че 
в страните изцяло приели ис-
танбулската конвенция няма 
намаляване на равнищата на 
домашно насилие. но затова 
пък започват да преподават ня-
какви луди неща в училищата 
като възможност на 13 години 
да си сменяш пола.

Да обърнем внимание и на 
другите държави, които не са 
ратифицирали ик. в Унгария 
първоначално подписаха до-

кумента, но много скоро след 
това допълниха основния си 
закон така, че семейството е 
само между мъж и жена. ви-
ктор орбан не случайно се е 
позиционирал като защитник 
на традиционните ценности. 
Поне докато стои начело на 
страната, а като гледаме избор-
ните резултати и рейтингите, 
така ще остане и занапред, ик 
няма да мине в маджарско. 

в Латвия комисията по 
външни работи на Сейма отка-
за ратифициране на истанбул-
ската конвенция. „насилието 
трябва да бъде изкоренено с 
всички възможни средства, но 

не трябва да 
пренебрегваме 

рисковете

и задълженията, произтичащи 
от двусмислени и противоре-
чиви закони и разпоредби“, 
каза председателят й рихард 
колс.

в съседна Литва, местните 
депутати се съгласиха да отне-
сат до конституционния съд  
въпроса за съответствието на 
истанбулската конвенция с ос-
новния закон на Литва като съ-
диите дадоха тежката си дума. 
очаквано предложението беше 
отхвърлено от воле - чл. 110 от 
основния закон гласи, че „дър-
жавата защитава и подкрепя 
брака - съюза на мъжа и жена-
та, семейството, правата на ро-
дителите и децата“. не трябва 
да се подценява и ролята на ка-
толическата църква, обявила се 
против. Литовците отстъпват 
по религиозност единствено на 
съседите си поляци, а и едно от 
имената на страната им е „Зе-

мята на Света Дева мария“. в 
местното интернет простран-
ство са категорични, че ако 
мария всъщност беше марио, 
нямаше да стане Богородица.  

интерес представлява случ-
ващото се в Словакия, къде-
то в събота парламентарният 
вот беше спечелен от роберт 
Фицо - председателят на пар-
тия Смер-Социалдемокрация.  
една от всичките причини за 
победата му беше неговият ка-
тегоричен отказ да ратифици-
ра конвенцията и да се вкара 
джендър идеологията в учили-
щата. в един от предизборни-
те си клипове той изравни със 
земята шефа на местните либе-
рали михал Симичка: “Докато 
прогресивният мишо не реши 
дали днес е момче, момиче или 
хеликоптер, за нас джендър 
идеологията в училищата е не-
приемлива и бракът е уникален 
съюз между мъж и жена”.

нищо чудно, че социал-
демократите се завръщат на 
власт на бял кон, благодарение 
на платформа, основана на

здрав разум

- и в обществото - срещу джен-
дъра, и във външно отношение 
срещу въоръжаването на Ук-
райна, опазването от мигрант-
ски натиск и от своеволието на 
развилнелите се еврократи в 
Брюксел. 

Председателят на БСП кор-
нелия нинова беше един от 
първите политици в европа, 
честити победата му. “когато 
двамата се срещнахме преди 6 
години, си подадохме ръка за 
борба срещу мигрантската по-
литика на еС и срещу пълзящо-
то налагане на трети пол извън 
мъж и жена. тогава ни нарочиха 
за черните овце в нашето евро-
пейско семейство ПеС. но това 
не ни спря. макар и късно, ма-
кар и трудно, нашите възгледи 
започват да  побеждават. Сло-
вакия прогледна и се изправи 
срещу неолиберализма. Дано 
и България скоро”, написа тя в 
социалните мрежи.

в Словакия борбата срещу 
истанбулската конвенция ще 
продължи, особено ако Фицо 
успее да събере на власт лява 
и национално ориентирана ко-
алиция. в България съпроти-
вата ще продължи също, като 
БСП, както винаги, ще бъде в 
челните й редици. За момента 
е постигнато истанбулската 
конвенция да не се прилага 
изцяло. надяваме се в бъдеще 
- изобщо. 

Освен България, още шест страни от Източна Европа 
отказват да приемат спорния документ

Протест срещу ИК в Загреб - източник Wikimedia Commons

Съпротивата срещу ИК доведе до логични изборни резултати 
в Словакия - източник - предизборен клип на ПП “СМЕР”

Шест държави в ЕС отказват 
да приемат Истанбулската конвенция

„Частично” ни пробутаха 
Истанбулската конвенция
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накратко

майсторски клас на тенора Георги 
чолаков ще се проведе в рамките на пет 
дни - от 23 до 27 октомври, в музея “Бо-
рис Христов” в София, а на 30 октомври 
участниците ще изнесат гала концерт. 

През тези дни заедно с младите та-
ланти ще работим върху вокалната тех-
ника, стил и интерпретация, разказа за 
Дума маестро чолаков. искам да пре-
дам на младите певци своя опит, който 
съм натрупал през годините по светов-
ните оперни сцени.

Благодарен съм за топлото гостопри-
емство на музея “Борис Христов”, на 
неговата директорка елена Драгостино-
ва и на уредничката Нана мелконянц. 
За втори път ще водя майсторски клас 
в музея - първият беше през октомври  
2022 г. Същата година там се състоя и 
коледният концерт “маестро Георги чо-
лаков и приятели”. Двете събития имаха 
голям успех. този прекрасен екип прави 
всичко възможно през целия престой да 
се усеща приятна творческа атмосфера, 
споделя световноизвестният тенор.

организатор, водещ и сценарист ще 
бъде отново очарователната ми съпруга 

и артист Живка Божидарова. тя разказва, 
както споделят гости на концертите, увле-
кателно като Шехерезада и подготвя пуб-
ликата за това, което предстои. С Живка 
сме страхотен екип в живота и в професи-
онален план, допълва Георги чолаков.

асен митев, който e вокален педагог 
от 14 години, е поканен за асистент за 
втори път. в постановъчната си работа 
той стъпва изключително на белканто-
вите принципи. обучава преподаватели 
по вокална методика. Занимава се и с 
гласово възстановяване. На рояла ще ви-
дим Божидар Пенев. той завършва Нма 
“Проф. Панчо владигеров” - теоретико-
композиторски и диригентски факултет. 
лауреат е в национални и международни 
конкурси, фестивали и концерти, разказ-
ва Живка Божидарова.

Желаещите да се запишат в майстор-
ския клас може да го направят до 19 ок-
томври. Няма възрастови ограничения.

Събитието се осъществява със спон-
сорството на Metal Heaven - верига от 
магазини, които са част от рок културата; 
Magic Food, които имат специална колек-
ция от суперхрани и хранителни добавки; 

очна клиника “Ден”, в която работят спе-
циалисти с дългогодишен опит в различ-
ни области на офталмологията; Пекарна 
“въздух”, която през октомври 2022 г. по-
лучава Златен медал и диплом за качество 
и оригиналност от интер експо Център - 
София; Гастроном веригата “Берьозка” 
на ул. “Солунска” 43, както и няколко 
частни лица, пожелали анонимност.

Симфоничният оркестър на БНр ще открие своя творче-
ски сезон на 6 октомври от 19 ч. в зала “България”. Под пал-
ката на главния диригент константин илиевски своя дебют 
с радиосимфониците ще направи словашкият цигулар Дали-
бор карвай, научи Дума от Николета еленкова.

концертната вечер ще започне със Симфоничен прелюд 
“усамотение” на Панчо владигеров. Десетилетия след послед-
ното му изпълнение,  произведението възкръсва на сцената на 
зала “България” като знаково начало на един сезон, всеки кон-
церт от който ще предлага среща с български автор.

в дебюта си с радиосимфониците първият концертмайстор 
на виенските симфоници Далибор карвай ще изпълни забеле-
жителния концерт за цигулка и оркестър от Йоханес Брамс. в 
София карвай ще свири на 330-годишната цигулка “Страдива-
риус 1694 ex Benece”, собственост на австрийската национал-
на банка. Скъпоценният инструмент му е предаден лично от 
гуверньора на банката роберт Холцман. Цигулката е един от 
най-добре запазените инструменти на антонио Страдивари и 
най-скъпият, използван от виенските симфоници. 

радиосимфониците ще изпълнят и Симфония 9 “из Но-
вия свят” на антонин Дворжак - последната и най-известна 
симфония на чешкия композитор.

Симфоничен концерт с 
маестро емил табаков и со-
лист емануил иванов ще се 
състои на 5 октомври, от 19 ч. 
на основната сцена на варнен-
ската опера. 

“избрах концерт 3 за пиа-
но и оркестър на рахманинов 
заедно с пианиста емануил 
иванов. Придържайки се към 
стила на руската класика, 
включихме във втората част 
на програмата “картини от 
една изложба” на мусоргски”, 
разказва диригентът емил та-
баков. той определя емануил 
иванов като “изключителен 
млад пианист със самобитен 
талант”. а концерт 3 на рах-
манинов маестрото характе-
ризира като “един от най-кра-

сивите концерти, създавани 
някога, също и един от най-
трудните - и за солиста, и за 
оркестъра.” 

“картини от една излож-
ба” на мусоргски е светов-
ноизвестно произведение, 
а оркестрацията на равел 
носи на творбата още по-го-
лям блясък и с нея тя при-
добива широка известност 
в цял свят. това е една от 
основните и любими твор-
би в оркестровата практика 
- много виртуозно написана  
творба, която дава възмо-
жност на всеки оркестър да 
покаже високите си профе-
сионални умения”, допълва 
обясненията си световноиз-
вестният диригент. 

Финалите на So昀椀a Singer 
Songwriter Fest 
са на 7 и 8 октомври

Покана да споделим емоциите 
на So昀椀a Singer Songwriter Fest 2023 
- международен фестивал за авто-
ри-изпълнители, седмо издание, от-
правя Лили Друмева-О`Райли. Ще 
участват талантливи артисти от 
Великобритания, Нидерландия, Сло-
вения и България. Ще има и рецита-
ли на призьори от предишни издания. 
Хубавата музика и атмосфера са га-
рантирани. Датите са 7 октомври, 
събота (полуфинал) и 8 октомври, не-
деля (финал). Мястото е Клуб “1857” 
в София, ул. “Сан Стефано” 22, срещу 
БНТ. Начало - 18 ч., край - 21 ч. Входът 
е свободен, но местата са ограни-
чени. Водещ на програмата е Васко 
Громков (Dj Vagro).

ХХХI Софийско изложение 
на минерали, скъпоценни 
камъни и фосили 

ХХХI Софийско изложение на ми-
нерали, скъпоценни камъни и фосили 
ще се състои на 6, 7 и 8 октомври 
в Националния музей “Земята и хо-
рата”. Участие са заявили 60 изло-
жители. Очакват се участници от 
Армения и Полша. Това са фирми и 
колекционери на минерали и фосили, 
творци със свои авторски изделия с 
минерали, природни картини, сувени-
ри. Посетителите могат да видят и 
да си купят обработени скъпоценни и 
декоративни камъни, и разнообразни 
изделия от тях. За колекционерите 
ще се предлагат минерали от българ-
ски находища, редки и екзотични ми-
нерали - образци с изключителна кла-
са от цял свят, от световноизвестни 
находища. Специално за децата на 7 
и 8 октомври ще бъде организирана 
“Треска за злато” - демонстрации 
за промиване на злато от речен пя-
сък; те ще може да видят под лупа 
пъстрата мозайка от разноцветни 
минерали, съдържащи се в речните 
пясъци. Заниманията са подходящи 
за деца над 6-годишна възраст. Ра-
ботно време - 11-13,30 и 14,30-17 ч. с 
билети от 1 лв. По време на изложе-
нието може да се видят временните 
изложби “Кехлибарът - изящната 
капсула на времето”, “Каменната 
история на древни морета и гори”, 
“Умни минерали за умни телефони”. 
Работното време на музея по време 
на изложението ще е от 10 до 19 ч., 
а входът - с билети от 2 лв.

Тенорът Георги Чолаков 
с майсторски клас 
в Музея „Борис Христов”
Именитият певец предава на младите своя 
опит, натрупан по световните оперни сцени

СнИмка ЛИчен архИв

Далибор Карвай 
дебютира  
с Радиосимфониците

Емануил Иванов свири 
Рахманинов във Варна

СнИмка Бнр

СнИмка ДО варна

Емануил Иванов
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хороскоп

21 март - 20 април

22 юни - 23 юли

21 април - 21 май

24 юли - 23 август

22 май - 21 юни

24 август - 23 септември

24 септември - 23 октомври

22 декември - 20 януари

24 октомври - 22 ноември

21 януари - 19 февруари

23 ноември - 21 декември

20 февруари - 20 март
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oC 23
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променливо

Ако някой се опитва да ви 
провокира, не позволявай-

те емоциите да надделе-

ят. 

Лесно ще прозрете фал-

шивите обещания и няма 
да им се поддадете. След-

вайте вашите планове.

Възможно е да почувства-

те негативно мислене у 
хора от обкръжението ви, 
опитайте да ги избягвате.

Днес се насочете към 
дългосрочно планиране, 
прецизирайте нещата 
включително до срокове.

Ще бъдете изненадани 
от възможност за инте-

ресен избор, който ще ви 
донесе и пари.

Без колебание поставете 
условия на хора, с които 
ви свързва обща работа 
или други интереси.

Пазете се от измами, ма-

кар и поднесени в красиви 
обещания, и не давайте 
пари назаем.

Погрешна информация 
може да ви подведе да 
вземете неправилно ре-

шение, внимавайте.

Ще се покажете смели и 
отговорни, каквито сте 
обикновено. Предстои 
важна развръзка.

Новостите ще ви напра-

вят по-активни и така 
ще отговорите на очак-

ванията към вас.

Каквито и да са събития-

та, приемете ги и анали-

зирайте последствията. 
Бъдете уравновесени.

Денят е подходящ за нови 
начинания и всичко, кое-

то намирате за полезно 
за бъдещето ви. 

овеН

05.55 денят започва - сутрешен 
блок с Христина Христова 
и симеон иванов

09.20 100% будни - сутрешно ток-
шоу с надежда иванова и 
стефан А. Щерев

11.00 Култура.БГ - предаване за 
култура с димитър стоя-
нович

12.00 по света и у нас
12.25 новини на турски език
12.35 малки истории /п/
13.00 последният печели - забав-

но семейно куиз шоу/п/
14.15 “вечните тайни” - анимаци-

онен филм 
14.45 “пакостникът чорапчо” - 

анимационен филм 
15.00 “Анн с двойно “н” 2” - тв 

филм /9 епизод/
15.45 Телепазарен прозорец 
16.00 Бързо, лесно, вкусно
16.30 светът и ние 
17.00 местни избори 2023: дис-

пути 
18.00 по света и у нас 
18.20 още от деня - коментарно 

предаване
18.45 спорт ТоТо 
19.00 последният печели - забав-

но семейно куиз шоу
20.00 по света и у нас
20.30 местни избори 2023
20.50 спортни новини 
21.00 вечерното шоу с Георги 

любенов 
22.00 “любов в окови” - 24-сериен 

тв филм 
23.00 по света и у нас
23.25 “под прикритие 3” - тв филм 

/10 епизод/ (16)
00.25 светът и ние /п/
00.55 100% будни - сутрешно ток-

шоу с надежда иванова и 
стефан А. Щерев /п/

02.30 Култура.БГ - предаване за 
култура с димитър стоя-
нович /п/

03.30 “Анн с двойно “н” 2” - тв 
филм /9 епизод/п/

04.15 отблизо /п/
05.10 по света и у нас /п от 20.00 ч./

06.00 “Тази сутрин” - информаци-
онно предаване с водещи 
Златимир Йочев и мария 
Цънцарова

09.30 “преди обед” - токшоу с во-
дещи десислава стоянова 
и петър дочев

12.00 bTV новините - обедна 
емисия

12.30 “Комиците и приятели” - ко-
медийно шоу

13.30 “стани богат” - телевизи-
онна игра с водещ михаил 
Билалов /п./

14.30 “скъпи наследници” - се-
риал

15.30 “почукай на вратата ми” - 
сериал

17.00 bTV новините
17.20 “лице в лице” - публици-

стично предаване с воде-
ща Цветанка ризова

18.00 “стани богат” - телевизи-
онна игра с водещ михаил 
Билалов

19.00 bTV новините - централна 
емисия

20.00 премиера: “опасно изку-
шение” - сериал, с.6, еп.43

21.00 “Фермата: нишката на жи-
вота” - риалити, с.9

23.00 bTV новините - късна еми-
сия

23.35 “добрият доктор” - сериал, 
с.4, еп.2

00.25 “Като на кино” - предаване 
за кино

00.35 “столичани в повече” - се-
риал, с.10, еп.2

01.40 “марлон” - сериал, с.1, еп.2
02.10 bTV новините /п./
02.50 “преди обед” - токшоу с во-

дещи десислава стоянова 
и петър дочев /п./

04.45 “вкусът на България” - кули-
нарно предаване с водеща 
мария Жекова /п./

05.20 “лице в лице” - публици-
стично предаване с воде-
ща Цветанка ризова /п./

06.00 “Здравей, България” - су-
трешен блок

09.30 “на кафе” - предаване на 
NOVA

12.00 новините на NOVA
12.30 “наследство” (премиера) - 

сериен филм
13.30 “остани с мен: Безкрай” 

(премиера) - сериал 
15.00 “не ме оставяй” (премиера) 

- сериен филм
16.00 новините на NOVA
16.10 “пресечна точка” - публи-

цистично шоу
17.00 “семейни войни” (нов се-

зон) - телевизионна игра
18.00 “сделка или не” (премиера) 

- телевизионна игра
19.00 новините на NOVA - цен-

трална емисия
20.00 “Алея на славата” (премие-

ра) - сериал, сезон 1
21.00 “игри на волята: България” 

(премиера) - риалити, се-
зон 5

23.00 новините на NOVA
23.30 “военни престъпления” - се-

риал, сезон 12
00.30 “престъпни намерения” - 

сериал, сезон 13
01.20 “пожарникарите от чикаго” 

- сериал, сезон 10
02.00 “дъщерята на посланика” - 

сериен филм
03.40 “Ти разкажи, черно море” - 

сериен филм
05.20 “пресечна точка” - публи-

цистично шоу /п/

10.00 Кардиограма

11.00 EuroTV Shop

11.30 Шоуто на мавриков

12.30 EuroTV Shop

13.00 новини

13.15 евродикоФ

15.15 новини

15.30 EuroTV Shop

16.00 делници

19.30 новини

20.00 честно казано

22.00 денят с веселин дрем-

джиев

23.00 новини

23.30 памет без давност

00.30 Гозбата на България

01.30 EuroTV Shop

03.30 Кардиограма

04.30 честно казано

06.30 делници

православен календар

свети дионисий велики 
усърдно се трудил за божията 
църква

в началото на третия век 
в римската империя утихнали 
жестоките гонения против хрис-
тияните. Бедствията, които от 
всички страни се струпали вър-
ху огромната държава, отвлекли 
вниманието на езичниците от 
християните. 

в това време се славило 
твърде много огласителното 
училище, основано отдавна в 
Александрия. ръководител на 
това училище станал дионисий, 
ученик на знаменития ориген. 
Той добре бил изучил всички 
тогавашни науки. Като приел с 
цялата си душа християнската 
истина, почнал ревностно да я 
разпространява, като доказвал 
същевременно неправилността 
на еретическите учения.

Тия грижи дионисий имал и 
тогава, когато станал алексан-
дрийски епископ. Кротък и сми-

рен, той твърдо защитавал ис-
тината и неуморно се трудил за 
благото на поверените му души.

минало времето на спокой-
ствието за Църквата. император 
деций Траян мислел да умилос-
тиви боговете чрез строги мерки 
против техните врагове - христи-
яните. Той се надявал, че с това 
ще предотврати бедствията, ко-
ито непрекъснато заплашвали 
империята. в 249 г. се зареди-

ли отново строги разследвания, 
мъчения, смъртни наказания. 
мнозина от християните се съ-
гласявали да извършат жерт-
воприношения на идолите, за 
да спасят живота си. Това дъл-
боко огорчавало истинските и 
ревностни служители на Христа 
Бога. Те се стараели да повдиг-
нат духа у слабите и немощните, 
да им внушават твърдост във вя-
рата.

Като любещ пастир и настав-
ник, епископ дионисий употре-
бявал всички усилия да държи 
бодро цялото си паство. но из-
лязла заповед и той да бъде за-
ловен. войниците го хванали и 
повели на разследване и смърт. 
ненадейно непознати хора на-
паднали войниците, обърнали ги 
в бягство, освободили епископа 
и го отвели на безопасно място.

след гонението светителят 
продължавал да се труди за Бо-
жията църква. починал в 264 г. 
в историята той е известен под 
името свети дионисий велики. 

 св. мъченица харитина со-
чела на невярващите пътя на 
истината

света Харитина живяла в 
края на третия и началото на чет-
въртия век. родината й е понт, 
североизточна област на мала 
Азия. докато била още малка, 
останала сираче. взел я в дома 
си един богат и състрадателен 
човек на име Клавдий. възпитал 
я като своя дъщеря.

Като пораснала, тя почнала 
да прави впечатление не само 
с телесната си красота, но и с 
добрия си характер, с кротост, 
целомъдрие, чиста мисъл и свет-
ла вяра в Бога. вярващите й се 
радвали. на невярващите тя го-
ворела за спасителя и им соче-
ла пътя на истината.

в началото на четвъртия век 
настанало жестоко гонение. до 
началника на окръга, където тя 
живяла, стигнал донос за нейна-
та християнска дейност. начал-
никът заповядал да я бият без-

пощадно. след това я препратил 
на съд при областния управител.

напразно управителят пра-
вел опити да я убеди да се отре-
че от своята християнска вяра, 
заповядал да я измъчват жесто-
ко, докато издъхнала. Тялото й 
било сложено в чувал с пясък и 
хвърлено в морето. след три дни 
морските вълни го изхвърлили 
на брега. сам Клавдий погребал 
света мъченица Харитина.

Църквата почита на 5 октомври св. мчца харитина. св. свщмчк дионисий, еп. алексадрийски
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отговори на кръСтоСловицата 

от БроЙ 191

водоравно:
Статии. Отвертки. "РКА". нушич /Бранислав/. 

Оров. "Сеат". Асен. Гвала. Христов /Георги/. Толкин 
/Джон/. Пиастри. Богатир. Таа. Мароко. Комин. Си-
зов /Владимир/. Рее /Ханс/. Сак. Керес /Паул/. МВ. 
Две. Аерон. лехи. Иглин. Канали. Абонати. Памир. 
Оболи. Карбамид. Ежове. Вар. "Итало". "Дро". Па-
тоа. Анин. "РАИ". Каденца. Ире /Юхан/. Вир. Ритер 
/Георг/. Из. Салинас /Хорхе/. Мерое. никопол. Кон-
вой. Син. Велев /Емил/. Борец. Яке. Товари. Оли.

отвЕСно:
Стрехи. Освобождавания. Акара. Мае. Обори. 

линк. Статистик. Иново. Вик. Стан. Агале. Кинов /
Васил/. Синатра /Франк/. Келти. Парапет. Усои. 
Серии. Вад. Соло. Тошев /Тошо/. Мирон. Катер. 
лев. Тин. Базен /Ерве/. Пароним. Ва. АВч. Торос. 
Кар /Джералд/. Ацтек. Гогов /Теньо/. ламби. Аеро-
би. Провлак. Кениата /Ухуру/. Роно /Хенри/. Трак-
тор. Хармани. Евро. Околии. "Емил". Илири. Оел /
Джийн/. Иван Раев. Индонезийци.
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ТРОПС
16 

Гледайте

Футбол
по БТВ Екшън
19.45 Фрайбург - уест Хем
22.00 Нордшеланд - лудогорец

по Макс спорт 3
19.45 Марсилия - брайтън
22.00 ливърпул - Юнион сен Жилоа

по Макс спорТ 4
19.45 спортинг л - аталанта
22.00 рома - сервет

по ДиЕМа спорТ 3
19.00 Минесота - Далас

по Макс спорТ 1
теНис
7.30 “Мастърс” в Шанхай

XII кръг
Беласица - Монтана 1:0 Димитров 

(82).

 1. Септември 12 9 1 2 23:13 28
 2. монтана 12 7 3 2 15:7 24
 3. марек 12 6 5 1 11:6 23
 4. Спартак Вн 12 7 1 4 14:9 22
 5. Добруджа 12 5 4 3 14:9 19
 6. Янтра 11 5 2 4 16:14 17
 7. Струмска слава 12 5 2 5 15:14 17
 8. Черноморец Бс 12 4 5 3 12:12 17
 9. Дунав 12 4 5 3 10:11 17
10. Марица Пд 12 5 1 6 15:19 16
11. Спартак Пл 12 5 0 7 14:16 15
12. ЦСКА 1948-2 12 4 3 5 12:14 15
13. Литекс 12 3 4 5 11:16 13
14. Черноморец Бч 12 3 3 6 9:11 12
15. Беласица 12 3 3 6 9:12 12
16. Лудогорец-2 11 3 2 6 11:14 11
17. Бдин 12 2 3 7 5:11  9
18. Спортист Св 12 2 3 7 11:19  9

XIII кръг
петък, 16.00: ЦСкА 1948-2 - Спортист 

Св; събота, 16.00: Септември - марек; 
Добруджа - Дунав; Литекс - Бдин; неделя, 
16.00: Струмска слава - марица Пд; черно-
морец Бч - Беласица; Спартак Пл - Янтра; 
понеделник, 17.30: монтана - Спартак вн; 
Лудогорец-2 - черноморец Бс - отложен.

II кръг
Група а
копенхаген (Дан) - Байерн 1:2; ман 

Юнайтед (Анг) - Галатасарай (тур) 2:3.
Група В
Ланс (Фр) - Арсенал (Анг) 2:1; ПСв 

(Нид) - Севиля (исп) 2:2.
Група С
Унион (Гер) - Брага (Пор) 2:3; На-

поли (ит) - реал м (исп) 2:3.
Група D 
Залцбург (Ав) - реал С (исп) 0:2; 

интер (ит) - Бенфика (Пор) 1:0.

Националният отбор на България по 
волейбол разби Нидерландия с 3:0 гей-
ма (23, 21, 28) в мач от IV кръг в група С 
на олимпийските квалификации в Сиан, 
китай. това е втори успех за възпитани-
ците на Пламен константинов, с който те 
запазват теоретични шансове за визи за 
игрите в Париж. в класирането “лъвове-
те” са на петото място с по две победи и 
загуби, с които събраха 6 т. води Полша 
с пълен актив от 4-0 победи и 12 т., пред 
Аржентина (3-1, 8 т.), Белгия (2-2, 8 т.) 
и канада (2-1, 6 т.). Според регламента 
билети за игрите получават първите два 
тима в класирането.

Двубоят срещу нидерландците за-
почна оспорвано, като съперникът дори 
имаше преднина от 21:19 т., но последва 
добра серия от 5:1 т. и българите стигнаха 
до обрат и до спечелването на гейма.

ключова поредица от пет успешни 
разигравания позволи на момчетата на 
Гибона да дръпнат с 16:11 т. във втора-
та част и те запазиха предимството си 
до края й.

третия гейм беше най-драмати-
чен, като “трикольорите” изоставаха 
с 20:23, а в последствие спасиха пет 
геймбола, за да триумфират. Погледи-
те събра 16-годишният Симеон Нико-
лов, който спаси един от геймболите 
на “лалетата” с бомбен сервис.

капитанът Цветан Соколов беше 
най-резултатен с 13 т., а мартин Ата-

насов се разписа с 12. Николай колев 
добави 11, 6 от които от блокада, а с 
10 допринесе Александър Николов. За 
нидерландците най-добър беше капи-
танът Нимир Абдел-Азиз с 16 т.

“Лъвовете” играят с канада утре от 
5.00 часа, а до края имат още мачове с 

Белгия и аутсайдера мексико.
Заради двете победи в китай нацио-

налният ни отбор отбеляза сериозен въз-
ход от осем места в ранглистата. тимът 
ни вече е 22-ри със 152 точки. води Пол-
ша с 418 т., пред САЩ - 380, италия - 369, 
Бразилия - 327, Япония - 325 и др.

треньорът на ансамбъла по художествена гимнастика 
весела Димитрова планира промени в състава. това се 
случва по-малко от година от олимпиадата в Париж. тя 
иска новите съчетания, които вече са почти готови и са с 
доста сложни и с рискови елементи, да бъдат изпълнявани 
от най-добрите ни грации. Сега на Световното във вален-
сия ансамбълът се провали в многобоя, като се нареди на 
12-ата позиция, но България стана отборен световен шам-
пион. “отърсихме се от случилото се и грешките, които 
допуснахме там, но това е част от спорта и не би трябва-
ло да свеждаме глава пред каквото и да е. На всеки велик 
спортист се случва да има лоши състезания и не мисля, че 
това трябва да се отрази на момичетата, а единствено може 
би само би трябвало да ги мотивира”, каза Димитрова.

БФС стартира продажбата на билети за европей-
ската квалификация на националния отбор срещу 
Литва на 14 октомври в София, както и за контролата 
с Албания 3 дни по-късно в тирана.

Пропуските за двубоя в столицата ни са налични 
в цялата мрежа на Eventim. За сектор А входните та-
лони са по 12 лв., за “в” - 10, а за “Б” и “Г” - по 8 
лв. Прави впечатление, че билетите са евтини, което 
явно е с цел да бъдат привлечени повече фенове на 
трибуните на Националния стадион. България не е 
играла на него от близо 2 г. в този период национа-
лите дефилираха в разград, а миналия месец селек-
цията на младен кръстаич имаше и мач в Пловдив, 
където загуби от иран (0:1) в контрола.

Снимка БТа

Мауро икарди (в средата) прехвърля ефектно вратаря на Ман Юнайтед андре онана, за да оформи 
резултата в 81-вата мин. за победата на Галатасарай с 3:2 в Шампионската лига. На “олд трафорд” 
вкараха още уилфред Заха (23) и керем актюркоглу (71), а за домакините се разписа расмус Хьойлунд (17 и 67)

БФС определи назначенията за XIII кръг, в който е 
дербито ЦСкА - Левски. Битката е събота от 14.45 часа 
на Националния стадион. За “вечното дерби” беше на-
значен 32-годишният радослав Гидженов. За сефте съ-
дия №6 в ранглистата получава напечения мач. Послед-
но той ръководи във вторник двубоя от младежката 
шампионска лига между Залцбург и реал Сосиедад (5:2). 
в Австрия българинът извади 9 жълти и 1 червен картон. 
именно такава е и репутацията му по нашите терени, 
като на рефер, който не се притеснява да вади картони.

този сезон Гидженов е свирил на ЦСкА два пъти - 
при 3:0 над Берое като гост и ремито със Славия (1:1) у 
дома. мач на Левски също е ръководил - с ЦСкА 1948 
(1:2) на “Герена” още на старта.

„Лъвовете” разбиха 
Нидерландия
България все още е с шансове за Олимпиадата в Париж

Снимка fivb.com

тройната блокада на българия, съставена от аспарух аспарухов, Николай колев и 
Цветан соколов, е хванала “лалето” бени туинистра за успеха на “лъвовете” с 3:0

Евтини билети за 
националите по футбол

Съдия №6 ще свири 
ЦСКА - Левски

Променят ансамбъла 
на България


